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IZNĀK KOPS 1922. GADA 
25. SEPTEMBRA 

NEDĒĻAS ROZĪNĪTES 
«LU profesori Latviju 

Pārtaisīs, kā viņi uzskata 
lar labāku. Zinātne paliek 

ļzinātne.» 

- Vajag pēdējās 
publikācijas, lai kļūtu par 
profesoru... 

- Pēdējās p... jau var būt 
tikai manā vecumā. 

Dzirdēts LU vadības sēdē 

JAUNUMI 

GRĀMATU SVĒTKI 
I 15. aprīlī Universitātes bibliotēkā noti-
ļ k a vairāk nekā 180 izdevniecību grāmatu 
•izstāde ekonomikas un ķīmijas zinātnē. Gal

venokārt izdevniecības no Vācijas, ASV, Ka
nādas. K ā izstādes atklāšanā teica Sprin-
^erizdevniecības pārstāvis {Peter Helferich) 
Peters Helferiha kungs - Austrumzemju 
bibliotēkām grāmatas piegādā ar 30 - 4 0 % 
atlaidi. Datortīklā iespējams iepazīties ar 
38 žurnāliem un laikrakstiem - elektronis
ko informāciju. 

Izstādes svinīgajā brīdī LU rektors ie 
bi lda, ka neatzīst e lektroniskās grāma
tas — ko vērtas ir tikai tās , ko var aptaus
tīt, pārlapot . . . 

*** 

22. aprīlī Jāņa Rozes grāmatnīcā notika 
paša rektora Jura Zaķa un viņa dēla Gun
tara Zaķa grāmatas "Cilvēka dzīve latvis
ki" svētki. Kā uz grāmatas vāka rakstījuši 
paši autori - tā ir grāmata par un ap mums. 

Kultūras vēsture, kultūras filozofija, cil
vēks šajā pasaulē - un k ā to visu vērtē lat
vietis ar savu mentalitāti, pasaules redzē
jumu. Tas katram ir savs, nav vienas pa
tiesības. Rakstītais tapis it kā "bez robe
žām" - nav norādīts, kur sākas un kur bei
dzas viena un otra autora domas. Grāmata 
ieteikta skolēniem un studentiem, lai iepa
zītos ar kultūrvēsturi. @ 

ILZE BRINKMANE 

DĀVINĀJUMS 
Latvi jas Univers i tātes Ģeogrāf i jas u n 

Z e m e s z inātņu fakultāte k ā dāv inā jumu 
saņēmusi astoņpadsmit noz īmīgu un vēr
t īgu g r ā m a t u ģeoloģi jā u n ģeogrāfi jā, kas 
izdotas pēdē jos gados A S V . Dāvinātā js ir 
K a n ā d ā d z ī v o j o š a i s p r o f e s o r s A l e k s i s 
D r e i m a n i s , kas lielu da ļu m ū ž a ir veltījis 
j a u n a t n e s izglītošanai u n pētniecībai , be t 
pat laban to veic ina arī Latvi jā . 

Profesors MĀRIS KĻAVLNŠ 

LASĪTĀJI! 
N ā k a m a j ā numurā būs iespēja lasīt par 

L U atgūta j iem ī p a š u m i e m . 

Otrdiena, 1997.gada 29.aprīlis 

KARJERA 

«STUDIJAS ES ATCEROS 
K0 NOPIETNU UN 

GRŪTU PROCEDŪRU» 
Tā par Latvijas Universitātē pavadīto laiku teic 

IVARS GODMANIS. Cilvēks, kura vārds mums saistās 
ar Tautas frontes pirmsākumu. Pēc Latvijas neatka
rības atgūšanas viņš bija premjers . Spilgta personība 
ar savu neatkārtojamu dzīves ceļu. Tagad Ivars God-
manis ir Akciju sabiedrības 'Latvijas Krājbanka" pa
domes priekšsēdētājs. Šī padome uzrauga bankas dar
bību un pieņem lēmumus stratēģiskos jautājumos. 
Vienlaicīgi Godmaņa kungs ir arī iecelts'Latvijas kuģ
niecības" valdē. Tas viņam ir pilnīgi jauns darba am
pluā. Kuģniecība ir lielākais uzņēmums Latvijā, jo ta
jā strādā vairāk nekā četri tūkstoši darbinieku, bet 
Valdē darbojas pieci cilvēki un katram no viņiem ir 
savas funkcijas. I. Godmanim uzticēta debitoru parā
du pārraudzība un kuģniecības interešu aizstāvēša
na, jūrniecības politikas veidošana Latvijā, kā arī da
žādu iekšējo struktūrvienību biznesa plānu izstrādā
šana. Tā ir milzīga atbildība. 

•Vai studentu 
pašpārvalde ir 
nepieciešams 
demokrātijas 
elements? 

Vai mēs - studējošie - vēlamies de
mokrātiju, kādu un kāpēc mēs to vēla
mies? Jā! Mēs gribam būt brīvi savos 
lēmumos, gribam redzēt objektivitāti, 
gan studentu, gan mācībspēku intere
šu pārstāvniecību, gribam nesodīti ie
bilst pret netaisnību. Vairumā pasau
les valstu studentu pašpārvaldes ir 
viens no demokrātiskas vides elemen
tiem augstskolās, kas palīdz realizēt ie
priekšminētās prasības. Tās nodrošina 
informācijas cirkulāciju starp augst
skolu vadību un studentiem. Taču, vai 
tas ir vajadzīgs arī Latvijā? 

Par šo tēmu lūdzām izteikties stu
dentus no dažādām mācību iestādēm: 

Jānis S k r o d e l i s ( R T U , S t a r p t a u t i s k i e 
ekonomiskie sakari , 2 . kurss . ) 

- Es reāli n e e s m u saprat is , k o v iņa dara , be t , 
c ik m a n ir kāds stāstījis, tad viņi , p i e m ē r a m , 

(Turpinājums 2. lpp.) 

• Ja tu vēl nezini, ko daiīt 
vasarā, tad... 

Ivars Godmanis parasti žurnālistiem atsaka intervijas, bet sarunai 
ar UA piekrita 

DZĪVĒ ESMU SEVI KRIETNI PALAUZIS 
Ivars Godmanis ir bijis dažādos augstos amatos, jo ir novērtēta viņa 

erudīcija, asais prāts un strādātprasme. No malas varbūt dažkārt šķiet, 
ka šis viņa talants izšķir visu un dzīve "rit kā pa diedziņu", un ka ir 
viegli un interesanti būt šādam sabiedrībā visu ievērotam cilvēkam. 

- Viegls tur nekas nav bijis. Pie tam, ir bijušas arī ar ļoti lielu risku 
saistītas lietas, jo mainīt darbu vienmēr ir riskanti. Izskaistinājumu 
gluži vienkārši nav. Pirmais pakāpiens bija Rīgas 1. vidusskola, kuru 
es pabeidzu 1969. gadā, un mēs kolektīvi no savas skolas, jo tā ir ar 
fizikas un matemātikas novirzienu, iestājāmies Latvijas Universitātes 
(toreiz LVU) Fizikas un matemātikas fakultātē. 

Studijas es atceros kā grūtu procedūru. Teicamnieks gluži nebiju, jo 
parasti man gadījās arī pāris četrinieku. Mācījos gan es ļoti uzcītīgi, 
bet viegli nebija. 

Otrā kursa beigās jau sāku strādāt Universitātes Pusvadītāju fizikas 
problēmu laboratorijā, kuru toreiz vadīja tagadējais LU rektors, profe
sors Juris Zaķis. Toreiz ļoti daudzi no studentiem vēlējās palikt strādāt 
zinātnē un tādēļ arī es, tiklīdz bija iespējams, iesaistījos darbā laborato
rijā. Sākumā veicu palīgdarbus, pēc tam uz pusslodzi strādāju par inže
nieri, tad par jaunāko zinātnisko līdzstrādnieku. Laboratorijā izstrādā
ju diplomdarbu cietvielu optikā. Pēc LU absolvēšanas mans darbs labo
ratorijā turpinājās. Vēlāk to pārdēvēja par Cietvielu Fizikas institūtu 
un 1978. gadā mēs pārcēlāmies uz jaunām telpām Ķengaragā. Es šajā 
gadā iestājos aspirantūrā, bet 1983. gadā aizstāvēju disertāciju. 

(Turpinājums 2. lpp.) 

... lasi 3. lpp. 

• Ir pavasaris, lai ari 
auksts... 6,-8. lpp. 

• Studenti vērtē 
pasniedzējus - cik tas ir 
objektīvi? - 4. lpp. 
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VIEDOKLIS 

I ( Turpinājums no 2. Ipp. i 
bija vieni no t iem iniciatoriem, 
kas baigi cīnījās p a r mūsu stī
p ā m , kad kaut ko gribēja sa
mazināt . Viņi katrā ziņā kaut 
ko arī izcīnīja. Bet . tā reāli, es 
nesaprotu, kam viņi ir vajadzī
gi. Es p a r viņiem vispār neko 
nez inu. Bija kaut kādas vēlē
šanas , kur varēja ie l un vēlēt 
par v iņiem. Taču es negāju, j o 
v iņus nepazinu. E s nezināju, 
kas viņi ir, ko un kā viņi dara. 

Visās demokrātiskās valstīs 
ir tāda institūcija, bet vai pat
laban tā UTU ir vajadzīga - es 
nezinu. J a es patiešām redzētu 
tos darbus , ko viņi ir izdarījuši, 
tad varētu spriest- Trūkst infor
mācijas par to, ko viņi dara. 

V iņ i nav arī s a i k n e s tarp 
s tudent iem un administrāci ju. 
J a m a n kaut kas ir vajadzīgs, 
es pats eju kārtot . Tas ir cits 
j autā jums , ka pašā augšā ir ne
žēlīgā birokrātija un pilnīgs ār
prāts . T ā ir cita t ēma . 

E v i t a ( L U , V ē s t u r e s u n f i 
l o z o f i j a s f a k u l t ā t e , 2 . 
k u r a s . ) 

Vai studentu pašpārvalde ir nepieciešams demokrātijas elements? 

KARJERA 
I Turpinājums no 1. Ipp.) 

Neparasts pagrieziens manā dzī
vē notika 1986. gada pavasarī, 
kad Universitātē lika nodibinā
ta jauna - Informātika* un teh
nisko mācību līdzekļu katedra, 
kurā man piedāvāja kļūt par mā
cībspēku. Nācās krietni sagata
voties, j o profesionāli es U> nebi
ju mācījies. Lasiju šos kursus ju
ristiem, filologiem, pedagogiem. 
Vienlaikus strādāju Rīgas 1. vi
dusskolā, mācot programmēša
nas tehniku. Mans darbs bija arī 
LU Sagatavošanas kursos, kur 
pasniedzu "tīro" matemātiku. 
Strādājot katedrā, darbojos uz 
pusslodzi institūtā. T ā kā sevi es
mu krietni palauzis. 

Vēl kāda liela cīņa man bija 
1966. gadā, kad startēju konkur
sā uz slažēšanos Austrijā - Grā-
cas Universitātē. Konkursā uz
varēju un deviņus mēnešus sa
biju Grācā. Kopā ar turienes ko
lēģi, kurs nodarbojās ar lidzīgu 
zinātnes profilu kā es . izstrādā
jām vairākus zinātniskus dar
bus, kurus publicējām lielos un 
solīdos žurnālos. 

Pienāca 1968. gads . kad pā
rējos darbus vairs nevarēju ie
spēt , j o sāku strādāt politikā. 
Mani ievēlēja par Tautas fron
tes priekšsēdētaja vietnieku, es 
vadiju politisko komisi ju. Tas 
nozīmē, ka darbs bija dažādu 
struktūru veidošana, program
mu izstrādāšana. Ar profesionā
lu pol it isko darbu nodarbojos 
līdz 1990. gada maijam. Tad se
koja darbs valdībā. 

M Ā C O T I E S UNIVERSITĀ
TE, CILVĒKS T R E N Ē SMADZE
N E S U N M Ā C Ā S ĀTRI R A S T 
P R O B L Ē M U RISINĀJUMUS 

- Ko atceros no saviem Uni
versitātes laikiem? Manuprāt , 
visi māc ībspēk i bi ja spi lgtas 
individualitātes. Vēlos ipaši at
zīmēt prof. Edvīnu S i l i e m . Va
lēriju Krugļevski, prof. Teodoru 
Cīruli. No tiem. kas strādāja zi
nātnē - prof. Ilmāru Vītolu, prof. 
Anatoliju Truhinu. visus nevar 
nosaukt. Ne sevišķi labs priekš
stats man ir palicis par sabied
risko zinātņu mācībspēkiem. Vi
si, kas mācīja partijas vēsturi. 

- E s esmu dzirdējusi , ka LU 
eksistē tāda Studentu padome. 
Tas ari viss. 

Ja viņi aut kā reāli ietek
mē situāci ju Univers i tātē un 
visu studentu dzīvē, tad j a u vi
ņ iem, att iecīgi , ir kaut kāda 
noz īme. 

Jā. tā ir savā z iņā demokrā 
tijas izpausme. 

Es uzskatu, ka viņi varētu 
kaut ko reālu izdarīt, ir tikai 
va jadz īgs k a u t k ā d s k o d o l s , 
mērķis , ko viņi gr ib panākt . 

A n d r i s ( R ī g a s L i e t i s k ā s 
m ā k s l a s k o l e d ž a ) 

- I r v a j a d z ī g a s t u d e n t u 
p a š p ā r v a l d e . V i s m a z t ā p ē c , 
lai s tudent i varētu izte ikt s a 
vas d o m a s un i d e j a s , s a v u s 
p i e d ā v ā j u m u s skola i - T a s ir 
d e m o k r ā t i s k a s pārva ldes e le 
m e n t s . 

E s domāju , ka mūsu skolā 
būtu patiešām liels atbalsts tā
dai organizāci ja i , j o skolotāj i 
bieži neaprunājoties ar studen
t iem piedāvā kaut ko savu un 
tas tiek p ieņemts . Pašpārval 
de būtu apmaiņas veids - stu

denti varētu piedāvāt. Tā bū
tu ne tikai informācijas, bet ari 
ideju apmaiņa. 

M a i j a ( L U , V ē s t u r e s u n f i 
l o z o f i j a s f a k u l t ā t e , 2 . 
k u r s s . ) 

- Kaut ko a p m ē r a m esmu 
d z i r d ē j u s i . J a šī inst i tūc i ja 
kaut ko reāli dara, tad tā no
teikti ir va jadz īga . Bet man 
nav nācies sajust to, ka tā kaut 
ko reāli darītu. 

Es neesmu neko par vi t iem 
dzirdējusi, tātad viņi sevi ne
reklamē, bet es neesmu arī in
teresējusies. 

D a g n e ( L U , B i o l o ģ i j a s f a 
k u l t ā t e , 2 . k u r s s . ) 

- E s z inu, ka Universitātē 
pastāv Studentu padome. Par 
tās darbību zinu tik daudz, cik 
ir rakstīts "Universitātes Avī
zē" T ā s reālā palīdzība? Kon
krēti es varu teikt par savu -
Bioloģijas fakultāti . E s esmu 
apmierināta. Tiek kaut kas or
ganizēts un darīts. 

Ir vajadzīga Studentu pado
me. Sevišķi tagad — vīni cen
šas a r fakultātēm sadarboties 

un tādā veidā ir ciešāks kon
takts ar pašiem studentiem. 

Manuprāt , informācijas ne
trūkst. Cik avīzē ir. tik ir pie
tiekoši. 

Studentu pašpārvalde ir de 
mokrātisks e lements . 

K r i š j ā n i s ( L U , V ē s t u r e s 
u n filozofijas f a k u l t ā t e , 3 . 
k u r s s . ) 

- Jā , zinu par Studentu pa
domi. Daudzi plakāti izlīmēti 
Universitātes telpās- Darbības 
nav. Domāju , ka šobrīd tā ir 
neefektīva organizācija, bet va
rētu būt citādi. 

Vispār Studentu padome ir 
vajadzīga. Es to atbalstu. T ā ir 
demokrātijas izpausme. 

Taču, kad būs tas izlejamais 
alus studentu ēdnīcā? Visi trīs 
saraksti , kas bija aīzpagājuša-
jfls vēlēšanās to solīja. Tas ir 
vecs parāds, kas nav nokārtots. 
Labi, stipendijas ir nokārtotas 
un paba ls t i , t a ču tas n e k a s 
nav. T o Universitāte pati p a r 
sevi nokārtotu , b e z v i sādām 
Studentu padomēm. Ļoti m a z , 
ko viņi dara , i zpaužas reāli . 

Tacu tas būtu darbs , ko ci lvē
ki spētu novērtēt un tas būtu 
t ā d s k n i f s , ko visi i evēro tu . 
T a m būtu kaut kāda j ēga . 

E l z a ( R ī g a s L i e t i š ķ ā s 
m ā k s l a s k o l e d ž a ) 

- Mūsu skolā nav studentu 
pašpārvaldes. Es domāju, ka tā
da nav vajadzīga. Mums katrs 
ir par sevi. Mūsu skolā tas ne
darbotos. Tur ir tādi cilvēki, kas 
sevi uzskata par individualitā
tēm, viņi uzskata, ka padomi vai 
organizēti pasākumi tiem nav 
vajadzīgi. Studentiem ar pasnie
dzējiem ir sevišķas attiecības, 
katram citādākas—pozitīvas vai 
negatīvas. Es domāju, ka tāda 

T a s nebūtu demokrāti jas iz
p a u s m e s e lements . M u m s tā 
pat va ldošā ir anarhija un, es 
d o m ā j u , k a tur nekas arī n e 
mainīsies , s 

P . S . J a j u m s i r k o te ikt 
p a r t ē m u - d e m o k r ā t i j a 
a u g s t s o l ā - t a d rakstiet u z 
" U n i v e r s i t ā t e s A v ī z i " . Šī 
t ē m a ir d i s k u t ē j a m a . 

RITA KAŠS 

^Trt TU VĒL NEZINI, KO DARĪT VASARĀ, TAD... TAS VAR JŪS INTERESĒT 

I Vasara , ak j a u k ā vasara.. . 
ceļojumi, piedzīvojumi, iespē
jas , prieki, jauni iespaidi un pa
ziņas. Protams, pēc garā mācī
bu gada vis iem tā vien gribas 
kārtīgi atpūsties , prom no Uni
versitātes, no daudzajiem refe
rātiem, stresiem, ne par ko n e 
domāt, bet vienkārši - ļaut dzī
vei iet savu vaļu. J a jūs vēl īsti 
neesat izdomājuši , ko darīt va
sarā un gluži mājās sēdēt arī 
negribas, tad j u m s varam pie
dāvāt fantast iskas iespējas -
brīvprātīgās d a r b a nometnes 
dažādās Eiropas valstīs: Fran
cijā, Angl i jā , Vāc i jā , Beļģi jā , 
Holandē, Ungāri jā , Rumānijā , 
Cebajā, Itālijā, Baltkrievijā, ari 
L a t v i j ā , p r o t a m s . Bet t i e m , 
kam patik daudz eksotiskākas 
zemes, varam piedāvāt pastrā
dāt pat Āfrikā u n Etiopijā. Jau
nieši p iesakās uz š īm nomet 
n ē m j a u četrus gadus un, kas 
vienreiz a izbrauc uz šādu no 
metni, tas vienkārši saslimst ar 
šo "slimību" S ī s "sl imības vī
rusa i znēsātā j i " e s a m m ē s — 

"Latv i jas J a u n a t n e s A k c i j a s 
Mieram" — nevalstiska organi
zācija, kuras filiāles atrodas 17 
pasaules valst īs , galvenokārt 
Eiropā. Y A P (Youth Actions for 
Peace) darbojas jau 75 gadus 
un ir kļuvusi par vienu no va
došajām brīvprātīgo darba no 
metņu organizāci jām pasaulē. 
Y A P Latvia ir viena no starp
taut i skās Y A P f i l iā lēm, k a s 
darbojas j a u astoņus gadus, un 
viens no galvenajiem darbības 
veidiem ir brīvprātīgās darba 

Ja jūs interesē brīvprātīgais 
darbs, tad piesakieties uz kādu 
no šīm nometnēm ārvalstīs. No
metnes parasti ilgst 2 - 3 nedē
ļas, darbs var būt visdažādākais 
- ekoloģiskais (piemēram, par
ka sakopšana utt.l, būvdarbi un 
at jaunošanas darbi , festivālu 
organizēšana un darbs ar garī
gi vai fiziski slimiem cilvēkiem. 
Jāstrādā ir no 4 līdz 6 stundām 
dienā, bet pēc tam brīvais laiks, 
dažādas 
e k s k u r - ļ 

sākumi kopā ar cilvēkiem no da
žādām valstīm. Ēšanu un dzī
vošanu, kā arī izklaides jums 
apmaksās nometnes organizē
tāji, bet ceļš būs jāsponsorē pa
šiem ( jūsu r ī c ībā i zvē les un 
fantāzijas brīvība, kādu ceļoša
nas veidu jūs izvēlaties.) 

J a j ū s ie interesē jus i šāda 
veida atpūta vasarā, tad 
būsiet mīļi gaidīti Raiņa 
b u l v ā r ī 19, 136- t e lpā 

"niversītalcs Avīzes ' redak
c i j ā ) k a t r u d a r b a d i e n u n o 
pīkst. 16.00 līdz 19.00. kur m ū 
su akti vīsti j u m s sniegs plašā
ku informāciju par š īm jauka
j ā m iespējām. 3 

EVITA REPŠI7E, 
EJAM sekretāre 

«STUDIJAS ES ATCEROS KĀ NOPIETNU UN GRŪTU PROCEDŪRU» 
tagad laikam ir kļuvuši par po
litologiem. Tā ir viņu problēma 
un es tur nevaru nekā pārmest. 

Latvijas klasiskā Universitā
te dod labas zināšanas. Pēc tam, 
protams, ja gribi strādāt zināt
nisko darbu, tās ir jāpapildina. 
Taču, ja students pieliekami cī
tīgi "iet cauri" visiem kursiem 
un izpilda to, kas ir jādara, bet 
nevis "bumbulē", zināšanu bagā
ža ir. Vēl ir ari cita liela. Māco
ties Universitātē, visu laiku tiek 
trenētas smadzenes, domāšana, 
pietiekoši ātra orientēšanās pro
blēmās, risinājumu meklējumi 
un lā tālāk. Pamats ir ielikts. 
Tālāk specializējoties, jau katrs 
pats izvēlas sev nepieciešamo. 
Tas nol iek , izstrādājot kursa 
darbus un diplomdarbus. 

Tagad sistēma ir mazliet iz
mainījusies: ir bakalauri, maģis
tri, doktori. Toreiz gan bija daudz 
vieglāk. Pēc trešā kursa specia
lizējās visi studenti, bet pēc piek
tā kursa beigšanas bija garantēts 
darbs, j o bija Valsts sadale. Ta
gad tā nav. Iespējams, ka Šādā 
gadījumā izkristalizējas labākie, 
kuri paliesam grib strādāt. 

L A T V I J Ā V I E N " U Z T A I 
S Ī T ' Z I N Ā T N I N E V A R 

- Kas attiecas uz klasiskām 
zinātnēm, kā fizika, ķīmija - tās 
ir problēmas. īpaši , par fiziku 
runājot. Fizikas institūti agrāk 
bija visdažādākie - gan akadē
miskie, gan pie Universitātes. 
To darbība sastādīja vairāk ne
kā pusi no budžeta. Tā bija ne
vis budžeta nauda, bet l īgum
darbi - pasūtījumi no Vissavie
nības centra l i zē t iem inst i tū
tiem. Tos savukār t f inansēja 
Aizsardzības ministri ja. Bieži 
vien tās bija ar aizsardzību sais
tītas lielas. Tagad lādu darbu 
vairs nav un šāda l ipa speciā
listiem pasūtī jumu vairs nav. 
Tas. protams, ir problemātiski. 
Nereti z inātnieki rod iespēju 
strādāt ari Rietumos. Jo Latvi
jā vien "uztaisīt" zinātni nevar. 
Tādēļ, ka nav pasūtījumu. Ķīmi
jā situācija ir mazliet labāka, j o 
pr ival izē jas ķ īmi jas rūpnīcas 
"Olainfarm" un "Biofarm . Tās 

pārstrukturizējas, un to apjomi 
vairs nebūs tīk lieli kā agrāk. 
Taču tās eksistēs un būs spies
tas konkurēt ar visas pasaules 
tirgu, tādēļ tehnoloģijas speciā
listi vienmēr būs vajadzīgi. 

JA TEV IR PĀRI 40 GADIEM, 
MĀCĪTIES I R LOTI GRŪTI! 

— Kad beidzu darbu valdībā, 

aizbraucu prom 
no Latvijas. No 
1993. gada au
gusta līdz 1994. 
gada februārim 
atrados Vācijā. 
Mācījos un bei
dzu E i r o p a s 
B iznesa s e m i 
nāru . P i rmajā 
da|ā m ā c ī j o s 
m i k r o b i z n e s a 
ekonomiku, bet 
otrajā - makro-
biznesu. Papildus strādāju kādā 
lielā farmaceitiskajā firmā, lai 
redzētu, kā notiek tas darbība. 
Daļu laika es pavadīju darbā ari 
Drēzdenes bankā. Esot Vācijā, 
es maksimāli daudz mācījos. Tas 
nav viegli, ja tev ir pāri 40! Ma
nuprāt, tā ir visas manas paau
dzes problēma. Ja nepieciešamī
bas gadījumā cilvēki nevar pie
spiest sevi pārpronlēties vai pār
māci Lies. viņi sevi dzīvē neno
drošinās. Ne-no-dro- l i -nāst 
Visbiežāk lādos gadī jumos ir 
dzirdama bļaustīšanās un čīk
stēšana, ka vainīga ir valdība 
Tā nav Savā laikā jūs esal iz
vēlējies kādu profesiju un tagad 

bļaujat - kāpēc jums par darbu 
ša jā pro fes i jā n e m a k s ā t ik 
daudz, cik jūs vēlētos- Tās ir 
muļķības! K a t r a s p r o f e s i j a s 
a t m a k s u nosaka t ī s p i e p r a 
s ī j u m s u n p i e d ā v ā j u m s . J a 
p i e p r a s ī j u m s p ē c tās ir s t i p 
ri m a z ā k s n e k ā p i e d ā v ā j u m s , 
m a i n i e t p r o f e s i j u . Meklēj iet 
citu! Ja šī profesija jums ļoti pa
tīk, tad parietiet tās 'neērtības" 
Taču jūs nevarat sevi nodrošināt 
kā las bija sociāl isma la ikos : 
strādāt profesijā, kas jums pa
tīk, būt lieliski materiāli nodro
šināts un sociāli labā l īmenī . 
Latvijā nekad vairs tā nebūs! Arī 
nekur citur pasaulē tā nav! 

A U G S T S K O L A S VISA P A 
SAULĒ I R KONSERVATĪVAS 

— Paaudie, kas nāk aiz mums 
— divdesmītgadnieki, ir ar lielis
kām iespējām. Tagad Latvijas 
Universitātei ir vesela virkne 

mām. Arī vislabākās Rietumu 
augstskolas, tajā skaitā — privā
tās. T ā s cenšas saglabāt savu 
struktūru un funkcionēšanu il
gus gadus. Līdz ar to, par sevi 
radot solīdu priekšstatu, ka šī 
augstskola ir ar zināmiem stan
dartiem un dogmām, kuras nav 
maināmas. Vienīgais jautājums 
- vai to pamatbāze ir izveidota 

konkurējošu iestāžu. Iespējas ir 
studēt art privātajās skolas. Cik 
a u g s l ā Hmenfi tās ir , g r ū t i 
spriest. Piemēram, Banku kole
dža, Zv iedr i jas E k o n o m i s k ā 
augstskola. Ja kāds saņem maz
liet vairāk dūšas, iespējams stu
dēt Igaunijā - Konkordijas Uni
versitātes filiālē. Kāda l īmeņa 
ekonomikas studijas Šobrīd ir LU, 
to es nezinu, j o man nav pārskata 
par tur mācīto. Es varu tikai ce
rēt, ka tur māca to, ko vajag. 

Loti daudz pēdējā laikā li 
runāts par augstskolas refor 
Es varu pateikt tikai vienu: vi
sā pasaulē augstskolas ir vienas 
no viskonservatīvākajām sisLē-

M l E Ŗ l G I S T R Ā D Ā T M Ā 
C Ī B S P Ē K S K A P I T Ā L I S M Ā 
N E V A R ! 

- īr būtiskas lietas, ar ko savā 
laikā atšķīrās Latvijas augstsko
las no Rietumu augstskolām. Ne
zinu, kā tas ir šobrīd. Pirmkārt, 
Rietumu augstskolās lasīt lekci
jas un mācīt studentus nedrīkstē
ja tāds mācībspēks, kurš pats ne
strādāja zinātnisko darbu. Neva
rēja "izlāpīties* ar dažādiem me
todiskiem norādījumiem, palīglī
dzekļiem, kurus attiecīgais docē
tājs vai profesors izdotu kā savu 
zinātnisko darbu. Ja viņam ne
bija zinātniska darba normālā, 
starptautiskā līmenī, viņā bija 
ārā no Universitātes. Vienalga, 
cik ilgi viņš bija nostrādājis un 
cik metodiski apguvis Šo kursu. 
Domāju, ka Latvijā lā nebija. Ne
varu gan spriest, kā ir tagad. 

Otra lieta ir ļoti stingrais ve 
cuma cenzs. Viņiem neļauj ilgi 
strādāt. Tādēļ , ka darbs ar stu
dentiem, sevišķi lekcļju un prak
t i s k o d a r b u v a d ī š a n a , ir ļoti 
smags. T o zinu, j o pats esmu iz
baudījis. Fiziski grūts darbs, ko 
Rietumos ci lvēkam pensionētā 
vecumā neļauj vairs strādāt. 

Treškārt, Rietumos notiek ļo
ti aktīva rotācņa. Mācībspēki pa 
visu Eiropu meklē sev vietu. Vā
ciski runājošajās valstis, vāciski 
runājošie, angliski un franciski 
runājošie - Šajās valstis. Tātad 
Šie mācībspēki visu laiku rotā. Vi
ņiem augstskolas līgumu neslēdz 
ilgāk kā uz vienu gadu. Kad tas 
p a i e t , v i ņ i e m ir j ā a t s t ā j š is 
amats. ŠI gada laikā viņiem vi
sur ir jāraksta piedāvājumi par 
sevi, lai sagādātu sev nākamo 
darba vielu. Kad viņš jau ir 10 
līdz 15 gadus rotējis, ir sasniegts 

līmenis, viņam kādā vietā atļauj 
kļūt par patstāvīgu darbinieku. 
Tas ir lielisks stimuls turēties! 
Mums tas nav iespējams lā ie
mesla dēļ, ka it kā nav, kur ro
tēt. Vienīgi - Latvijas Universi
tā te , T e h n i s k ā un ivers i tā te . 
Lauksaimniecības universitāte, 
vai cita augstskola, j o nereti kur
si pārklājas. Taču nav tas... līdz 
ar to nav tā stimula censties! Nav 

sliktu mācībspēku, kurš izaudzi
na ari sliktus studentus, no vi
ņiem savukārt veidojas vai nu 
slikti mācībspēki vai slikti dar
binieki. Ja mums būtu Latvijas 
tirgus, mēs būtu Eiropas Savie
nībā, tad rotācija automātiski 
rastos un mēs būtu lajā ciklā iek
šā. U z v isām katedrām būtu 
starptautiskie konkursi un ne
vienu neinteresētu - vai viņš ir 
vietējais mācībspēks vai ne. J a 
ārzemniekam būs stipri augstā
ki rādītāji, zinātniskie darbi, viņš 
noteikti "izspiedis" vietēja Situā
cija tikai sare2gtsies. Cilvēkiem, 
kuri domā, ka viņi varēs mierīgi 
strādāt, vālos teikt, ka tā nebūs! 
M i e r ī g i s t r ā d ā t k a p i t ā l i s m ā 
n e v a r un n e k a d n e v a r ē s ! 

Mazliet esmu sekojis tām ko
l īzi jām, kas no l ika sakarā ar 
augstskolu reformām. Kā viss 
atspoguļojās rektora vēlēšanās 
utt. Manuprāt, ir jāatrod vidus
ceļš. Visu saraustīt ari uzreiz ne
var, j o tad vispār nekas nepa
liek. Tacu skaidrs ir, ka šie Rie
tumu principi st imulē konku
renci un nedod nekādas privilē
ģ i jas , komforta sa jūtas tāpēc 
vien, ka kādam to gribas. Tās ir 
nepatīkamas lietas, bet , ticiet 
man, es pats uz sevi to esmu iz
baudījis Nevienam nav garan
tēts darbs 15 gadus uz priekšu! 

J A U N I E M C I L V Ē K I E M I R 
S V A R Ī G I Z I N Ā T , K A S I R D E -
B E T K A R T E U N K A S I R K R E 
D Ī T K A R T E ? 

- Pasaulē skaidras naudas lie
lu vispār vairs nav. Viss notiek 
caur bankām: tie ir noguldījumi, 
tās ir kredītkartes, debetkartes 
u t t Cilvēkiem ir mazliet vairāk 
naudas nekā viņiem ir vajadzī

bu- Sī starpība veido to uzkrāju
mu, diferenci, kuru bankas ap
strādā. Latvijā iznāk, ka ir otrā
di. Pie mums naudas summa, kas 
ir vajadzīga, ir lielāka, nekā ie
dzīvotājiem ir. Līdz ar to iznāk, 
ka banku produkti ir smieklīgi. 
Ko līdz. ja jums īr kredītkarte vai 
debetkarte, ja tur, piemēram, uz
skait ī t i a s l o ņ i lat i . T a č u ir 
skaidrs, ka Latvjjā mēs šai jomā 
nekādu riteni neizgudrosim. Ir 
vajadzīgas algu norēķinu kartes, 
kredītkartes, debetkartes, kai 
ram cilvēkam konts bankā. 

Vajadzētu vairāk naudas un 

tad varētu vairāk ieviest Šos 
banku produktus un piedāvāt. 

Domāju, ka tieši jauniem cil
vēkiem būtu svarīgi iepazīties ar 
di ai lietām, "iztaustu" un redzēt, 
kas tas ir, kaut vai tādēļ, ka pa
lielinās ceļošanas iespējas. Ārze
mēs bez kredītkartes jūs netiekat 
viesnīcā. Ja tās nebūs, liks samak
sāt drošības naudu, kas vairāk
kārtīgi pārsniegs viesnkas izmak
su... Ja ne - paliksiet uz ielas! 

Vel kāds apstāklis. Skaidras 
naudas lldinēsāšana ir trīskārt 
nepatīkama Pirmkārt, jums lo 
var atņēmi. Otrkārt - jūs to va

rat pazaudēt. Treškārt, 
nauda mājās zem gultas 
noslēpta, kļūst lētāka 
par inflācijas tiesu. Pie
mēram, jums ir 10 lati, 
bet inflācija, pieņemsim, 
ka šogad ir 12%. Jums 
i r - 8 . 8 0 lati. 

E s saprotu, ka jeb
k u r i jauninājums ir 
n e p a t ī k a m s , un ir 
bail, ka kaut kas ne
ies. Taču šis kredītkar
tes un debetkartes ir 
būtiskas tik, cik plaši 
jūs tās varat lietot. Rie
tumos vairs nav lādu 
vietu, kur jūs tās neva
rētu lielot. Se i l vēl ir 
v i e l a s , kur j u m s pa
teiks, ka lādu lielu kā 
kredī tkart i prel i ne
ņems. Tas ir abpusēji. 

Jo vairāk cilvēki lietos kartes, jo 
vairāk būs ieinteresētu veikal
nieku, sabiedrisko ēdināšanas 
iestāžu īpašnieku un jo vairāk 
viņiem nāks klienti. 

" P L I K U " K R E D Ī T U N E 
V I E N S J U M S N E D O S 

- Zinu, ka pie studentu kre
ditēšanas sistēmas tiek strādāts. 
Tā ir aktuāla problēma. Es ne
varu saprast vienu l ie lu. Tīri 
tehniski bankām būs grūti pat
stāvīgi uzņemties šo finansēša
nu. Pēc Latvgas Bankas kredī
tiestāžu normatīviem, šie kredīti 
tiks uzskatīti par nestandarta. 

Tiem pretī nebūs attiecīgā no
drošinājuma, ķīlas — tā, kas šo 
summu sedz. Nākot auditorpār
baudei uz šo konkrēto banku, šīs 
kredīts l iks uzskatīts par ne
standarta un tam pretī būs j ā 
veido uzkrājumi uz bankas peļ
ņas rēķina. Ja pelņa ir maza, 
būs zaudējumi. Tādēļ rodas jau 
tājums - kādu ķīlu var iedol stu
dents? Ja ne viņš, tad varbūt vi
ņam ir vecāki ar īpašumu, var
būt kāds radinieks, kurš ir ar 
mieru studentam lo ķīlu iedol. 
Iespējams ari, ka students pa
rāda sevi pietiekoši labi, studi
ju laikā jau strādādams Varbūt, 
ka tā ir kāda uzņēmējfirma, kas 
par viņu garantē. Taču "pliku" 
kredītu neviens nedos! Students 
pie manis atnāks un teiks: iedo
diet man tik un tik naudas, lai 
es varētu dzīvot. Pēc tam es var
būt dabūšu darbu un no lā dar
ba, varbūt, man maksās algu. 
No algas es jums atmaksāšu lā
du un tādu daļu. Es šim studen
tam atbildēšu: "Ziniet ko , j ū s 
esal brīvs!" Tā ir visā pasaulē! 

Ari valstij šādu finansēšanu 
uzņemties būtu ļoti r iskanti . 
Valsts varētu ieguldīt kaut kā
du depozītu bankās. Kas tas bū
tu - valsts garantijas? Kā valsts 
var garantēt? Ja nekāda sadale, 
augstskolu beidzot, vairs nav un 
bijušais students aiziet strādāt 
privātfirmā, bet lai ar valsts dar
bu nekādu saistību nav. Kā cil

vēks valstij atdos šo naudu? Ja 
valsts uzstājas kā banka, lai ir 
jāriskē ar budžetu. Maksā no
dokļu maksātāji. Tādēļ man ir 
konservatīvs uzskats, ka nekā
das dotācijas vai donācijas nav 
iespējamas. Studentam paša 
īr jāmeklē sev darbs, lai varētu 
samaksāt studiju naudu. Paša 
ir jātiek galā! 

K O M P L E K S A I Z G L Ī T Ī B A 
I R J U S U K A P I T Ā L S 

- Tiem cilvēkiem, kuri sobrī 
studē, ir jāņem vērā divas lietas. 
Pirmkārt, ka esam "nolauzusī" 
sociālisma sistēmas principu: jo 
zemāka izglītība, j o lielāka alga. 
Tā bija! Šobrīd esam iegājuši sta
dijā, kas ir normāla tirgzinībām: 
izglītība ir jūsu kapitāls. Kairam 
būtu jāsaprot, ka, j o viņam būs 
zemāka izglītiba, mazākas būs 
iespējas nopelnīt naudu, nodro
šināt savu ģimeni, iedibināt sa
vu dzīvi. Jāiegūst izglītības kom
plekss! Nepietiek tikai ar klasis
ko izglītību. Piemēram, cilvēks ir 
filozofs un vēlas saņemt lielu 
naudu. Tā nenotiks! Izglītība ir 
kompleksa lieta: gan vispārēja, 
gan specializēta. 

Otrkārt, uzsākot patstāvīgu 
dzīvi (studijas vairs nav skola), 
j ūs ieejai absolūtā konkurences 
atmosfērā! Viss ir atkarīgs no lā , 
cik jūs šajā konkurences atmo
sfērā esat dzīves spējīgs! 

Tātad, pirmais princips ir, ka 
izglītība noteiks jūsu dzīvi, bet 
otrs ir, ka jābūl ari šim konku
rences spējām. Tā jums sākas pil
nīgi visās lietās: cik labi jūs va
rēsiet studēt, cik labi varēsiet sa
dalīt laiku, lai varētu vēl papil
dus nopelnīt. Cik labi pierādīsiet, 
lai kāds pārjums dod ķilu. cik la
bi varēsiet pierādīt, ka pēc studi
ju beigšanas varai pretendēt uz 
labu darbu. Cik labi sevi pārdo
siet. Cik labi pēc tam varēsiet iz
veidot savu kapitālu, ar ko varē
siet patstāvīgi rīkoties. Viss ir ti
kai jūsu rokās! Tādēļ mans ietei
kums: uztveriet studijas kā no
pietnu un nepieciešamu procedū
ru un jūs būsiet ieguvēji! a 

MĀRA &ADOVSKA 
ANDRA DZEŅA foto 
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"Marta Zaķa " dalībnieki par brīvu saņēma 
prezervatīvus un košļājamās gumijas "Stimorol" 

Turpinājums no UA nr. 13. 

Sociālo lietu komisija 
• Komisijas prezidente ir Edīte 
Kalniņa, psiholoģe. 
• Tika izlaboti un apstiprināti 
dienesta viesnīcu iekšējās kārtī
bas noteikumi. 
• Iesākts veidot informatīvu ma
teriālu par veselības apdrošinā
šanas iespējām studentiem. Paš
laik tiek apkopota informācija par 
cenām un atlaižu iespējām dažā
dās veselības apdrošināšanas ie
stādēs. Tiek izskatīta iespēja sa
darboties, ar Latvijas Studentu 
Apvienību, lai panāktu veselīgā
kas atlaides studentiem. 
• Komisijas biedri (P. Evarts - Bun-

ders un I. Borei-
ko) ir izrādījuši 
interesi piedalī
ties Nekustamā 
īpašuma grupas 
darbā, lai aizstā
vētu studentu so
ciālās tiesības. Ir 
izstrādāta ap
taujas anketa 
Valdemāra ielas 
69 koju iemītnie
kiem, lai uzzinā
tu arī viņu do
mas par pašrei
zējo situāciju un 
gaidāmām pār
maiņām kojās. 
Anketa tiks iz

platīta tuvākā laikā. 
• Komisijas locekļi ir sākuši ie
pazīties ar LSA izstrādāto Sociā
lo nodrošinājuma koncepciju un 
ar to saistītiem materiāliem. 
Finansu komisija 
• Par komisijas priekšsēdētāju 
ir ievēlēts Ritvars Eglājs, ģeogrāfs, 
jau ilggadējs LU SP loceklis. 
• Sākta LU SP budžeta izstrā
dāšana 1997./98. mācību gadam. 
• Komisijas sastāvā ir izveido
ta Nekustamā īpašuma darba 
grupa, kas nodarbojas ar LU SP 
bijušo īpašumu atgūšanu. Viens 
no tiem ir ēka Kr.Valdemāra ie
lā 69, kur pašlaik atrodas LU 

bibliotēka un kopmītnes. Dar
ba grupa ir noskaidrojusi ēkas 
pašreizējo stāvokli, un drīzumā 
gatavojas tikties ar koju iemīt
niekiem. Iespējams, jau nāko
šajā mācību gadā šīs kopmītnes 
būs LU SP pārziņā. 
Juridiskā komisija 
• Komisijas priekšsēdis ir 
Ģirts Kurmītis, jurists. 
• Lai LUSP varētu sekmīgi tur
pināt savu darbu dažādās jomās, 
ir nepieciešams tiesas atzinums, 
ka pašreizējā LU SP ir visu tiesī
bu un pienākumu pārmantotāja 
no pirmskara LU Studentu pa
domes. Pašlaik tiek gatavoti ne-

"Marta Zaķi" spēle.. 

un dejo 

pieciešamie doku
menti, drīzumā 
prasība tiks ie
sniegta tiesā. 
• Tuvākajā laikā 
kopā ar LU vadī
bu tiks izstrādāti 
LU studentu kār
tības noteikumi. 
Info (informāci
jas un ārēju sa
karu) komisija 
• Komisijas va
d ī tā ja j a u otro 
g a d u ir E l i ta 
Baklāne, 2. kur
sa ekonome. 
• Komisija aktī
vi strādā ārlietu 
jomā. Uzsākta sa

darbība ar Joensū universitāti 
(Somija), Tallinas Tehnisko uni
versitāti, Kijevas universitāti un 
J.Atilas universitāti (Ungārija). 
• Info komisija organizē Olbor-
gas universitātes (Dānija) Stu
dentu padomes vizīti Rīgā. 
• Beidzot ir izveidots un iespiests 
pirmais buklets par LU SP gan lat
viešu, gan angļu valodā. 
• "Augstskolu dienai '97" (tā no
tika 1. martā) tika sagatavoti in
formatīvie materiāli par LU, kop
mītnēm, LU SP. 
• Reizi 2 nedēļās organizē IN
FO dienas, kurās tiekas LU SP 
un fakultāšu studentu pašpār
valžu pārstāvji. 

Info komisija 
ANDRA DZENA foto 

U N I V E R S I T Ā T E S L I E L Ā K A J Ā F A K U L T Ā T E OLBORGAS STUDENTU DELEGĀCIJA LU 
S T U D E N T I V E R T E P A S N I E D Z Ē J U S 

V a d ī b n i e k o s (tā savu fakultāti pasākuši dēvēt Vadī 
bas un e k o n o m i s k ā s informātikas fakultātes s tudenti ) 
j a u otro g a d u s t u d e n t u p a š p ā r v a l d e organizē novērtē 
šanas aptauju . Tas ir v iens no ve id iem, k ā v a d ī b n i e k u 
Studentu p a š p ā r v a l d e cenšas ie tekmēt fakultātes dzīvi . 
Organizējot p a s n i e d z ē j u novērtēšanas aptauju , tā cerē 
ja , ka fakultātes v a d ī b a ņ e m s vērā s t u d e n t u v iedokļus , 
k u r u s p a r ā d a aptaujas rezultāti . 

Aptauja tika organizēta ļoti no
pietni, tās tapšanā piedalījās ap 
20 cilvēku. Aptaujas organizēša
nu atbalstīja Universitātes vadī
ba, VEI fakultātes dekāns profe
sors Edgars Vasermanis un Lat
vijas Universitātes Studentu pa
dome. Studentu pašpārvalde mā
cībspēku novērtēšanas aptauju 
šogad finansēja no sava budžeta, 
jo pašu neizdarības dēļ nesaņēma 
finansējumu no fakultātes, kā tas 
bija pagājušajā gadā. VEI fakul
tātē ir vairāk nekā 1800 dienas 
nodaļas studentu, anketas saņē
ma 35% studentu, no kurām at
pakaļ atgriezās 80%. Aptaujā ti
ka uzdoti 11 jautājumi par katru 
mācībspēku. Lai iegūtu pēc iespē
jas objektīvāku vērtējumu, stu
dentiem jautāja nevis subjektīvo 
viedokli par pasniedzējiem, bet 
gan uzdeva konkrētus jautāju
mus, piemēram: "Vai pasniedzējs 
veicināja interesi par savu noza
ri arī papildus kursa program
mai?", "Vai kursa vielu izklāstīja 
pietiekami koncentrēti?" , "Vai 
Jūs vēlētos apgūt vēl kādu kursu 
pie šī pasniedzēja?" 

Latvijas Universitātes Studen
tu padome, izmantojot vadībnieku 
pieredzi, plāno organizēt līdzīgas 
aptaujas visās Universitātes fa
kultātēs. Lielākā problēma ir uz
skats, ka mācībspēku novērtēša
nas sekas būs masveidīga viņu pa
dzīšana no darba vai vismaz algas 
samazināšana. Pamatojoties uz šo 
uzskatu, vairāki Studentu pado
mes mazo fakultāšu pārstāvji at
zīmē, ka aptaujai neesot jēgas, jo 
vairākās zinātnes nozarēs ir tikai 

pa vienam lektoram un tāpēc nav 
iespējams atlaist viņu no darba. 
Vadībnieku pieredze liecina, ka 
novērtēšanas aptauja nekalpo par 
galveno argumentu, lai atbrīvotos 
no kāda mācībspēka. Analizējot 
datus, pasniedzējus iedalīja četrās 
grupās — labākie mācībspēki ie
kļauti 4. grupā, bet tie, kuriem pa
veicies vismazāk, 1. grupā. Izska
tot lektora piemērotību savam 
darbam, šis vērtējums nevar kal
pot kā vienīgais kritērijs, jo to ir 
ietekmējuši vairāki faktori, kurus 
aptaujas rezultāti tieši neuzrāda. 
Piemēram, mācībspēks lasa kur
su, kas studentiem vairs nešķiet 
aktuāls. Vai jūs vēlētos informā
tikā klausīties par Windows 3.11, 
ja visur tiek izmantots Windows 
95, Windows NT? Šogad ir uzla
bojusies informātikas apguves 
tehniskā bāze - ir iepirkti jauni 
datori un programmu aprīkojums, 
tāpēc mācībspēku vērtējums šajā 
priekšmetā, salīdzinot ar pagāju
šo gadu, ir ievērojami uzlabojies. 
Vai ari citi varianti - mācībspē
kam ir paaugstināts prasību līme
nis, tāpēc studentam veidojas ne
gatīva attieksme pret pasniedzē
ju; mācībspēks pats ir izdevis grā
matiņu, kurā ir apskatīti lekcijās 
iztirzājamie jautājumi, tāpēc stu
denti negrib klausīties to, ko var 
izlasīt grāmatiņā; mācībspēkam 
var būt interesants, bet ne visiem 
pieņemams viedoklis par aplūko
jamo tematu. 

Viens no veidiem, kā mācīb
spēki tika sagrupēti, ir viņa vēr
tējuma attiecība pret grupas vidē
jo mācībspēka vērtējumu. Apkopo

jot 3. kursu studentu anketas, at
klājās, ka viena akadēmiskā gru
pa savus mācībspēkus caurmērā 
novērtējusi ļoti zemu, izņemot vie
nu, kurš saņēma vidēju vērtēju
mu. Izrādījās, ka šie mācībspēki 
arī pārējās grupās ir zemu novēr
tēti. Tas deva iespēju mācīb
spēkam ar vidēju rezultātu uz pa
zemināta fona iegūt pārlieku aug
stu relatīvo vērtējumu. Pašpārval
dē joko: "Ja dati dod nepareizus se
cinājumus, tad tie ir jāmodificē1' 
Lai novērstu šādu nepamatoti 
augstu relatīvo vērtējumu, 3. kur
sos grupas vidējais vērtējums ti
ka aizstāts ar visu 3. kursu vidējo 
mācībspēka vērtējumu. 

Vadībniekos kopumā studen
ti mācībspēkus vērtē pozitīvi. 
Docentu Andri Putniņu, docen-
tu Andri Klausu, lektori Silviju 
Meieri un lektori Kristīni Bēr
ziņu studenti ir atzinuši par la
bākajiem pasniedzējiem. VEI fa
kultātes studentu pašpārvalde 
uzsver, ka aptaujas rezultāti pa
rāda ne tikai labākos mācīb
spēkus, bet arī tos, kuriem nav 
paveicies, tāpēc cer, ka viņi, ie
pazinušies ar rezultātiem, uzla
bos savu darbu un nākamgad ie
gūs daudz labākus vērtējumus. 
Arī studentiem ir ieguvums -
aptaujas rezultāti palīdzēs izvē
lēties apgūstamos priekšmetus, 
jo dos informāciju par to saturu 
un pasniegšanas kvalitāti. 

Aptaujas organizatori uzskata, 
ka šiem datiem jābūt pieejamiem 
visiem interesentiem. Ar tiem var 
iepazīties, izlasot apkopojumu 
Vadības un ekonomiskās infor
mātikas fakultātē uz Studentu 
pašpārvaldes informācijas dē
ļiem, bet tuvākas ziņas var iegūt 
Aspazijas bulvārī 5, Studentu 
pašpārvaldē 322. telpā. 

INGARS LIEPIŅŠ, 
LU Studentu padomes 

loceklis, VEI fakultātes 
2. kursa students 

Rīga ir skaista un studenti Lat
vijā ir tādi paši kā Dānijā - nodar
bināti ar savām problēmām. Tas bi
ja viens no secinājumiem, kuru iz
darīja studentu delegācija no Olbor-
gas universitātes, kas no 21. līdz 23. 
aprīlim bija viesos pie LU SP 

Olborgas studentu delegāciju in-
teresēja studentu pašpārvaldes 
principi, darbības metodes, izglītī
bas likums Latvijā un LU notieko
šās un paredzētās reformas. Pro
tams, informācijas ieguve notika kā 
formālā, tā neformālā vidē. 

Formālā vidē tā izpaudās dā
ņu delegācijas vizītē pie LU rekto
ra Jura Zaķa. Diemžēl vizīte ne-

_ » _ 
noritēja tā, ka iesākuma bija ieplā
nots, jo J. Zaķis tajā nepiedalījās, 
kā tika paskaidrots, objektīvu ie
meslu dēļ. Viņa vietā viesus sagai
dīja studiju viceprorektore Lolita 
Spruģe. Atbildot uz dāņu studen
tus interesējošajiem jautājumiem, 
vina pastāstīja par Universitātes 
dalību TEMPUS un citās starptau
tiskās programmās; par Universi
tātes reformas galvenajām iezī
mēm - maksimāli paplašināt ie
spējas studēt dažādus priekšme
tus, saglabājot akadēmisko studi
ju bāzi. Kā problēmu uzsvēra to, 
ka studenti ir pārāk aizņemti ar 
privātām lietām, lai aktīvi piepra
sītu veikt izmaiņas Universitātē 
ur; par tām interesētos, taču LU 
vadība gaida lielāku studentu ak
tivitāti un ieinteresētību izmainās. 

Dāņu delegācija tikās arī ar 
Latvijas Studentu apvienības pār
stāvjiem. Aigars Nords no LU SP: 

" Izvērsās diskusija apmēram 
divu stundu garumā. Tika pārru
nātas problēmas izglītības Dāni
jā un Latvijā. Tāpat arī par na
cionālajām studentu apvienībām 
un tamlīdzīgiem jautājumiem. 

Dānu studentu aktivitāte ari 
nav liela, jo viņi ir nodarbināti ar 
savu dzīvi - viņiem ir mašīnas, 
nauda un savas rūpes. Latvijā, sa
vukārt, daudzi strādā un mācās 
- tādēļ neiesaistās." 

Ideja, kas šajā diskusijā tikusi 
aizgūta, teica A. Nords, esot do
ma par "Studentu māju". Olbor-

gā tāda pastāvot. Tur viņiem pa
šiem esot kafejnīca, koncertzāle. 
Notiekot dažādas aktivitātes. Tel
pas īrējot universitāte. Ideju va
rētu realizēt arī Latvijā. 

Informācijas un iespaidu iegu
ve neformālā vidē notika, vaka
rējot "Staburagā" , "Lidojošajā 
vardē" un pusdienojot "Alus sētā", 
kā arī citur. Divas iepriekšminē
tās latviešu ēstuves uz dānu vie-
siem esot atstājušas satriecoši po
zitīvu iespaidu, tāpat ari latvie
šu studentu māka ieturēties. 

Notika basketbola turnīrs, kur 
mūsējie kaunā nepalika (par spī
ti tam, ka līdzjutēju skaits svār
stījās no 3 līdz 5 cilvēkiem). Sta
fetes, uz savstarpējas vienošanās 
pamata, tika atliktas uz nenoteik
tu laiku un balvas sadalīja pēc 
viesmīlības priekšnoteikumiem: 
1. vietas torte - dāņiem, bet 2. vie
tas konfektes — mūsējiem. 

Komentējot savus iespaidus 
par LU, dāņu delegācijas vadī
tāja Mette teica: "LU no Olbor
gas ļoti atšķiras, jo šeit ir pavi
sam atšķirīga izglītības sistēma, 
pavisam atšķirīga pieeja izglītī
bai. Mūsu universitāte Dānijā ir 
ļoti moderna. 

Taču studentu organizāciju 
problēmas šeit ir tās pašas, kas 
Dānijā. Arī Dānijā studenti nav 
īpaši aktīvi. 

Bet Rīga ir ļoti skaista pilsē
ta, un cilvēki šeit ir jauki. Mums 
šeit patīk!" 

Abas puses par šo vizīti, teica 
A. Nords, esot apmierinātas, kaut 
gan LU puse varēja izrādīt lielā
ku aktivitāti. Ideāli būtu, ja tik
tu pārvarēti šķēršļi, kas LU SP 
pārstāvjiem liedza aktīvi pieda
līties. Taču, galvenais, ir nodibi
nāti sakari ar Olborgu un var ce
rēt uz konstruktīvu sadarbību. 

LAPPUSI ~" 
SAGATAVOJUŠI 

A i g a r s N o r d s 
Rita K a š s 

^ Ģirts K u r m ī t i s 
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NEDĒLA UNGĀRIJĀ JEB KĀ STUDENTI BRAUCA 
EIRDPAS SAVIENĪBU LŪKOTIES 

No 14. līdz 20.aprīlim Segedā, 
Ungārijā notika starptautiska kon
ference - Central European Mee-
ting, kurā bez 12 citu Eiropas val
stu pārstāvjiem piedalījās ari Aigars, 
Uģis, Elita un Ģirts no Latvijas Uni
versitātes Studentu padomes. 

Norises vieta 
Pasākums norisinājās Segedā, 

ne pārāk lielā, bet skaistā pilsētiņā 
Ungārijas dienvidos. Lai nokļūtu 
Segedā, vispirms ir jāšķērso Lietu
vas, Polijas, Slovākijas, Ungārijas 
robežas un jānokļūst Budapeštā, 
kurā kādam ungāram, kas, pro
tams, neprot angliski, jāpajautā kā 

Aigars un Elita 

nokļūt Segedā. Tā ir divarpus stun
du vilciena brauciena attālumā no 
Budapeštas. Jāsaka, ka gan Sege
dā, gan Budapeštā un Ungārija ko
pumā atstāj ļoti labu iespaidu. 
Skaista zeme, tur nav ko piebilst. 
Ja ir izdevība, brauciet un baudiet, 
nenožēlosiet. 

Dalībnieki 
Studenti nol2 Eiropas un Aus

trumeiropas valstīm: Latvijas, 
Igaunijas, Ungārijas, Polijas, Vāci
jas, Spānijas, Slovākijas, Rumāni
jas, Čehijas, Bulgārijas un Krievi
jas. Katru valsti pārstāvēja studen
tu delegācijas četru līdz sešu cilvē
ku sastāvā. Kompānija bija ļoti rai
ba un jāsaka, ka tā bija unikāla ie
spēja vienkopus redzēt un sapazī-
ties ar tik daudz jaukiem un inte
resantiem, kolorītiem, kaislīgiem 
un visādi citādi skandaloziem cil
vēkiem - studentiem. 

Latviju pārstāvēja: Aigars Nords 
no ekonomistiem, Uģis Melders no 
ķīmiķiem, Elita Baklāne arī no eko
nomistiem un Ģirts Kurmītis no ju
ristiem. 

Finanses 
Uzturēšanās izdevumus (viesnī

ca, ēdināšana 3 reizes dienā, ekskur
sijas) pilnībā sedza ungāru puse. Pa
šiem atlika nosegt ceļa, dzērienu u. 
tml. izdevumus. Ceļš no Rīgas līdz 
Segedai un atpakaļ ar vilcienu iz
maksā apmēram Ls 65. Daļu ceļa 
naudas sedzām paši, ar pārējo laip-

Daļa no konferences 
dalībniekiem Ungārijas 
vēstures parkā Opusta Zer 
ni izpalīdzēja mūsu mīļā LU Studen
tu padome (Paldies, veči!). 

Konferences mērķis un norise 
Organizatoru nospraustais mēr

ķis bija ārkārtīgi nopietns un cēls, 
un jāsaka, ka lielā mērā viņiem to 
izdevās ari realizēt. Tātad - Eiro
pas Savienība (ES), tās lietderība 
un Austrumeiropas loma tajā. 

Katru dienu programmā bija vis
dažādākās lekcijas, piem.: Aus
trumeiropas loma Eiropas Savienī
bā, izglītības nozīme Eiropas Savie
nībā un semināri diskusiju veidā, 
piemēram: par un pret ES, simulā-

Konferences dalībniekiem bija ari 
jāprezentē sava valsts un sava stu
dentu organizācija - LU Studentu 
padome, ko mēs izdarījām godam. 

Lekcijas un seminārus dienā lie
liski papildināja kultūras program
mas un izklaide vakaros, piemē
ram: kultūras vakari (Cultural Eve-
nings), koncerti, krogu un studen
tu klubu apmeklējumi, kā ari t.s. 
slavenās Baltijas naktismūsu vies
nīcā, kas kopā pulcēja visu valstu 
pārstāvjus un norisinājās vakaros 
(lasi - naktīs) paralēli koferencei. 
Tas viss ļāva lieliski iepazīties un 
sadraudzēties ar dienā tik ļoti no
pietnajiem Austrumeiropiešiem. 

Kas ir iegūts un kāds no tā 
labums studentiem 

Par vienu no galvenajiem konfe
rences apmeklējuma panākumiem 
uzskatām nodibinātos sakarus un 
draudzīgās attiecības ar Studentu 
padomēm no pārējām Eiropas val
stīm. Šāda pazīšanās dod mums ie
spēju iekļauties starptautiskajā in
formācijas apritē, kas nodrošina mū
su studentus ar informāciju kaut vai 
par dažādiem semināriem un kon
ferencēm. Tādēļ es aicinātu ikvienu 
sekot LU Studentu padomes lapai 
"Universitātes Avīzē" un stendiem, 
kur mēs informēsim par šādām ie
spējām. (Lai piedalītos šādos semi
nāros, lielākajā daļā gadījumu Tev 
jāsedz būs vienīgi ceļa izdevumi.) 

Lieki būtu piebilst, ka dzīves pie
redze, paziņas, valodas zināšanas, 

Seminārs brīva daba tepat Latvija 
1 1 - 13. aprīlī notika Bioloģijas un Ķimijas fakultāšu studentu pa

domju seminārs brīvā dabā. Uzreiz varam minēt, ka pasākums izcēlās ar 
ipašu gaisotni, kam par iemeslu bija - tēmas aktualitāte, spilgtās perso
nības, sponsoru gādātās balvas ("Karaļūdens"). 

Semināru tēma bija Studentu padomju demokratizācija un optimi
zācija. Palīdzīgas rokas sniegšana viens otram" Potenciāla mērķaudito
rija - dabaszinātņu fakultāšu studenti. Ar īpaši sagatavotām debatēm 
par tēmu izcēlās vienkārši slavenais Gatis Baltgalvis, krāsaini slavenais 
Edgars Melnis, bēdīgi slavenais Jānis Švinskis un skandalozi slavenais 
Didzis Ustups. Pasākumu paspilgtināja tā saucamie "blakusapstākļi" 
seminārs, kurš notika uz ūdeņiem (Amata, Gauja), mājās aizmirstie gu
ļammaisi, naktī uznākušais sals ( - 6,2 0 C) un daži semināra dalībnieki, 
kuri bija jāvelk ārā no upes. Šie visi apstākļi pamazām izveidoja rūdītu, 
monolītu, nevāju komandu. Seminārs vienbalsīgi tika atzīts par izdevu
šos, diskusijas forma par produktīvu un tieši tāpēc dalībniekos mājo 
cerība, ka šāda veida semināri nebūs pēdējie un nākošreiz piepulcēsies 
ari citu fakultāšu pārstāvji. 

Visi kopa Budapeštā: no kreisās Uģis, Elita, Aigars un Ģirts 

cijas spēles utt. Atsevišķas lekcijas 
bija ļoti interesantas, savukārt ci
tas vairāk atgādināja savdabīgu 
"smadzeņu skalošanu" par labu ES. 

Lektori pārsvarā bija dažādi 
augsta ranga Eiropas institūciju 
pārstāvji. Viens no koloritākajiem 
neapšaubāmi bija kāds austrietis, 
ES eksperts, kam, piemēram, visas 
kaklasaites bija ar ES simboliku, 
pats viņš nēsāja zilu lietussargu ar 
12 Eiropas zvaigznēm un pastāvīgi 
mēģināja raksta autoru apburt ar 
skaistām pasakām par ES. 

Jums ir lieliska iespēja no 14. 
līdz 20. augustam piedalīties kon
ferencē, kura notiks vienā no Un
gārijas skaistākajām un senāka
jām pilsētām Pečā. 

Konferenci rīko starptautiska 
studentu apmaiņas organizācija 
Student International Exchange 
Network (S.I. E. N.). 

Konferencē apskatāmās tēmas 
būs sociālās labklājības sistēmas, 

FICWIP '97. UNGĀRIJA, PECA 
socioloģiski un sociālpolitiski jau
tājumi. 

Protams, tiks apspriesti arī 
jautājumi saistībā ar turpmāku 
sadarbību un kopīgu projektu vei
došanu ar S. I. E. N. 

Konferences laikā dalībnieki 
tiek nodrošināti ar apmaksātu 
dzīvojamo platību un maltītēm di
vas reizes dienā (pusdienas, va
kariņas). 

STUDENTU KONFERENCE MARIBORA SLOVĒNIJA 

-11.maijs 

Hei, vadlbniek! Ikkatra fakultāte reizi gadā riko svētkus. Arī LU 
Vadības un ekonomiskās informātikas fakultāte nav izņēmums. 

P a s ā k u m i p a r a s t i i e d a l ā s 2 d a ļ ā s : n o p i e t n a j ā un 
nenopietnajā: 
1. Nopietnajā - Studentu pašpārvaldes vēlēšanas. 
Tiks ievēlēti mūsu ledlauži cīņai bīstamajos pārvaldes ūdeņos 
2. Nenopietnā - tas ir kas cits. 
Foršs pasākums cilvēkiem ar dažādām interesēm: 
=> "asiņains" sports; 
=> aizrautīgas dejas; 

neformāli pasākumi; 
=> neapdomāti sānsoļi un citas vienreizējas izdarības. 

T A G A D T U Z I N I , K A J Ā B R A U C L Ī D Z I 
Paredzamais izklaižu laiks, vieta un programma tuvākajā laikā 
uz plakātiem. 

T a m , kurš pec p a s ā k u m a M a r t a Zaķis 
uz nenoteiktu laiku ir a i zņēmies 

LIELCI, ZALCI PIEPŪŠAMO PEIDŽERI! 
Tā kā peidžerim ir be idz ies abonēšanas termiņš un tas 
taps atslēgts , tad l ū d z m to nogādāt atpakaļ S tudentu 

padomei . Ceram uz pozit īvu atbi ldes reakci ju! 
(Raiņa bulvār ī 19,106. te lpā) 

visādas citādas iemaņas un pras
mes, ko studenti iegūst šāda veida 
saietos ir nenovērtējamas. 

Lai viss iepriekš rakstītais nelik
tos vienīgi tukša pļāpāšana, tad jau 
šajā Studentu padomes lapā varat at
rast informāciju par konferencēm 
Ungārijā un Slovēnijā augustā un jū
lijā. Pieteikuma anketas varat sa
ņemt Studentu padomē, kur tās aiz
pildītas jānodod līdz šīs nedēļas bei
gām. Cerot uz Jūsu atsaucību, 

AIGARS NORDS, 
LU Studentu padome 

PAZIŅOJUMS 
Sākot ar 5. maiju (un tā katru otro pirmdienu) K O S M O S A 

N O S L Ē P U M U ZINĀTĀJS riko tikšanos ar studentiem - vēlē
tājiem un citiem interesentiem. Tikšanās vieta Raiņa 19 - 107, 
pīkst. 19.00. Atnāc ari tu un uzdot sev interesējošos jautājumus. 

Mūžam Jūsu KNZ 

Dalības maksa konferencei ir 
30 ECU, kas dalībniekam ir jāie
maksā reģistrējoties. Arī ceļš turp 
un mājup ir paša ziņā. 

Piedalīšanās šinī koferencē ir 
lieliska iespēja paceļot,- iegūt zi
nāšanas, nodibināt sakarus ar ci
tu valstu studentiem un vienkār
ši atpūsties! 

Pieteikumus iesniegt Raiņa bul
vārī 19, 106. telpā līdz 1. maijam. 

No 1. līdz 8. jūlijam notiks Stu
dentu konference Mariborā. 

Tā tiek rīkota jau trešo gadu, 
pēc veiksmīgas norises 1995. un 
1996. gadā. Tā ir kļuvusi par tra
dīciju. Konferencē piedalās aptu
veni 150 studenti no visas Eiropas. 

Šī gada konferences tēma ir tū
risms. Attiecīgi, konference ietver 

virkni ceļojumu pa Slovēniju. Gar-
laikošanās nav paredzēta, bet gan 
viskrāšņākās ainavas! Tāpat tā ir 
laba iespēja reprezentēt savu valsti. 

Uzturēšanās un ēšana, tāpat 
kā ceļojumi, ieejas biļetes un T -
krekli tiks apmaksāti. Pašam da
lībniekam ir jāiemaksā $20 dalī
bas maksa un jāapmaksā ceļa iz

devumi uz Slovēniju un atpakaļ. 
Dodieties uz Mar iboru , un 

jums garantēta lieliski pavadīta 
nedēļa ! 

Pieteikumus un nelielu eseju 
par tūrisma attīstību savā valstī un 
pasaulē iesniegt Raiņa bulvārī 19, 
106. telpā līdz 1. maijam. 

Sveiciens KNZ fanu pūļiem! 
Te nu būs iepriekšējās kārtas re
zultāti un ari jaunie jautājumi. 
Neatkarīgā ekspertu komisija 
atzina iepriekšējās kārtas jau
tājumus par pārāk viegliem, jo 
saņemtas tika 37 pareizas atbil
des. Izlozējot vienu laimīgo, tā 
izrādījās ZaneDaugule (Ped. un 
psih. fak.). Kā balva tika pa
sniegts ceļojums uz saulaino 
Daugavpili, ar visām no tā iz
rietošām sekām. Interviju ar lai
mīgo uzvarētāju lasiet nākoša
jā numurā. 

U n n u b e i d z o t , p a r e i z ā s 
atbi ldes . 
1) "Parazutis" — D. Ustupa da-

torsegvārds; 
2) Ustups un Melders ir no Val

mieras; 
3) Anekdotes — kāda nu kuram 

sanāca, bet visas tiek apko
potas un drīzumā tiks izlais
tas vienotā bukletā. 
N Ā K A M Ā S KĀRTAS J A U 

TĀJUMI : 
1) Kas s lēp jas z e m segvār 

d a " D e m j a n e n k o " ? 
a) 5. tramvaja kontrolieris ar že

tona Nr. 9458 - P; 
b) Elektroinženierijas fakultā-

KNZ konkurss 
6. k ā r t a 

tes dekāns; 
c) P. Evarts — Bunders; 
d) A. Ceirāna mīļākais rupucis; 
e) Madagaskāras ārlietu mi

nistrs. 
2) K u r pa l ika K N Z b i e d r a 

D . U. gu l tasve ļa? 
a) Gultasveļu izmantoja Uden-

stītaru medībās Sventes eze
rā; 

b) veļas mirstīgās atliekas tika 
pabāztas zem gultas; 

c) veļu nozaga 4. kursa ķīmiķe 
Inese Lūse; 

d) D. U. vienmēr to nēsā līdzi 
somā. 
3) K ā d s , j ū s u p r ā t , i r š is 

K N Z k o n k u r s a k ā r t a s k o n 
k u r s s ? 

K N Z - dzīvības sāls jūsu lo
piņiem. 

Gaidīsim atbildes. Nākamās 
kārtas balvas - karbunkuliza-
tors 95M lietošanas kārtībā (ar 
bezmaksas uzstādīšanu un lie
tošanas apmācību"). 

V ē l a m ve iksmi . 
Atbildes sūtīt uz KNZ ģene-

rāimītni, Rīgā, Buļļu 5 - 116. 
P.S. Jāni Svinski! Neaizmir-

sties! Tu esi diskvalificēts vēl 2 
(divas) kārtas. 
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VAI JŪS ZINĀT, KA... S v i n ē s i m Ģ i m e n e s d i e n a ! 
Otrā maija svētdiena kalendārā atzīmēta kā īpaši svinamā. 

I Mātes diena. Zinām arī, ka šos svētkus ļoti plaši atzīmē Ameri
kā. Kā šī tradīcija radusies Latvijā un vai arī mums būtu jāatzī
mē Mātes diena, jautājām VILIM VĀRSBERGAM - LU Teoloģi
jas fakultātes dekānam. 

V. Vārsbergs: - Baznīcas kalendārā 
gan tā ir rakstīta kā Ģimenes diena. 

Mātes dienu A S V - Filadelfijā - sāka 
svinēt 1908. gadā. Uz Latviju šī tradīci
ja ir "pārsviedusies" un sākta svinēt ap 
20. gadiem Mazsalacā, un to ir ieviesis 
prāvests Skrodelis. Taču Latvijas Prezi
dents Kārlis Ulmanis savulaik (gadu gan 
precīzi nevaru pateikt) ir ierosinājis svi
nēt nevis Mātes, bet gan Ģimenes die
nu. Tādēļ, lai cildinātu arī tēvu, kurš ne 
vien rūpējas par ģimeni, bet sargā ari 
zemi, valsti un brīvību - tāda ir bijusi 
Kārļa Ulmaņa motivācija. Pirmā šīs die
nas atzīmēšana ir bijusi ar svinīgo aktu 
Nacionālajā teātrī. Rīc ības komitejas 
priekšsēdis bijis operdziedātājs Jānis 
Niedra, bet komitejas ģenerālsekretārs 
- toreiz jauno Mazpulku mācītājs Ar
nolds Lūsis, kurš vēlāk trimdā kļuva par 
Arhibīskapu. 

Šis Prezidenta ierosinājums bija prā
tīgs vairāku iemeslu dēļ. Protams, ka mā
tēm pienākas visa cienība un pateicība, 
bet ģimenē ir nepieciešams ari tēvs. Vien
tuļajām mātēm bērnus audzināt ir grūti. 
Nedrīkstam aizmirst tēvu, jo ģimenes vie
nība ir ģimenes vienība. Otrs iemesls ir 
tas, ka, svinot Ģimenes dienu, mēs izvai-

rāmies no tās komercializācijas, kas ir no
tikusi Amerikā. Tur Mātes diena ir ko-
mercializēta: lielā vairumā tiek pirktas 
apsveikuma kartītes, puķes. Visi resto
rāni šajā dienā ir pārpildīti, jo , lai mam
mai nav jāvāra pusdienas, ģimene ēd res
torānā. Tas ir tik labi izdevies, ka ir iz
prātots: ja jau viena lieta ir laba, divas ir 
vēl labākas, un tā jau daudzus gadus 
Amerikā jūnijā svin ari Tēvu dienu. Nā
kamā doma, kas jau sāk īstenoties, ir Vec
vecāku dienas svinēšana. Iespējams, ka 
būs vajadzīga ari Bērnu diena, Mazbēr
nu diena un tās lietas var aiziet līdz ab
surdam. Doma taču ir jau ietverta vienā 
- Ģimenes dienā. 

Kā Latvijā vajadzētu svinēt šo die
nu? 

V. V.: - Mans ieteikums ir, ka šajā die
nā visai ģimenei vajadzētu būt baznīcā. 
Taču ne tikai kā kodolģimenei - tēvam, 
mātei, bērniem, bet arī vecvecākus un 
mazbērnus ieskaitot. Arī radu saimes ir 
jākultivē par jaunu. Jūtu, ka Latvijā pa
domju laikos radu saites ir ļoti aizmir
stas. Ir cilvēki, kuri saka: "Man nekādu 
radu te nav" Izrādās, ka viņiem ir brā
lēni un māsīcas. Vai tie nav radi? Pro
tams, ka padomju laikos varbūt labāk 

KĀ NOSKAIDROT, VAI TAVS DRAUGS (DRAUDZENE) 
PATIESI MĪL TEVI? 

Viņš vai vina var teikt: "Es 
mīlu tevi." Cik tas ir patiesi? Ir 
noteikti veidi, kā to uzzināt, uz
skata attiecību eksperti. 

Tomēr nenoskumstiet , j a draugs ne
izturas gluži tā, kā tālāk minēts . Izpil
dīt katru sarakstā minēto p u n k t u bū
tu milz īgas prasības pat v ismī lošāka
j i e m partneriem. Vienīgi tad, j a draugs 
reti izrāda šīs mīlest ības paz īmes , bū
tu pamats u z t r a u k u m a m . 

Tavs d r a u g s tevi mīl , j a viņš vai 
vina: 
• labprāt s a ņ e m tavu r o k u vai a p 

skauj pastaigas laikā. Šī tuvības vēl
m e ir pat iesas mī lest ības paz īme ; 

• ņ e m līdzi uz darbu tavu fotogrāfi
ju . Tā ir z īme , k a draugs ir lepns par 
tevi un vē las palepot ies ar tevi pā
rē j iem; 

• pacietīgi uzk lausa tevi , kad esi no
skumis (-usi) , un cenšas uz labot ta
vu noskaņu . K a t r a m ir garastāvok
ļa ma iņas un partner im, kurš mīl , 
va jadzētu j u s t un saprast tās ; 

• izsaka pat iesus k o m p l i m e n t u s , ne 
vis g la imus tikai tad , k a d no tevis 
kaut kas va jadz īgs ; 

• pārsteidz tevi , nopērkot kādu lieti
ņu, pēc kuras esi i lgojies (-usies). Iz
skraida visu pilsētu, lai nopirktu ta
vu mī ļāko sa ldē jumu; 

• dara k a u t ko r o m a n t i s k u , p i e m ē 
ram, dāv ina z iedus vai atstāj zīmīti 
ar u z m a n ī b a s ap l iec inā jumiem; 

• ir spēj īgs te ikt tev: " E s m u vainīgs . 
J a kāds nespē j atvainot ies o tram, 
tad šis c i lvēks spēj īgs d o m ā t tikai 
par s a v ā m emoc i jām; 

• spēj dot pr iekšroku arī t a v ā m vēl
m ē m . P i e m ē r a m , pu i s i s me i tene i 
ļauj skatīt ies v iņas iemī ļoto raidīju
m u TV, lai gan tajā pašā laikā citā 
kanālā ir motospor ta t iešā pārrai 

de. Gatav ība uz k o m p r o m i s u ir mī
lestības p a z ī m e ; 

• u z ņ e m a s inic iat īvu un sap lāno pats 
jūsu kopīgi p a v a d ā m o la iku , nevis 
bezpal īdzīgi j a u t ā : "Kāpēc m ē s ne
kur nee jam?" 

• ir gatavs p ā r r u n ā t j ū s u konf l iktus ; 
• nesaprašanās gad ī jumā neatstāj te 

vi v ienu pašu risināt prob lēmas ; 
• p i e ņ e m partner i ar v i s i em t rūku

m i e m , ik bridi neatgādinot par t iem; 
• izturas uzmanīg i pret tavām veik

smēm - vai nu tās būtu garšīgi pagata
votas vakariņās vai panākumi darbā. 

Atcerieties: bieži jauni cilvēki nevēlas 
analizēt un pārrunāt savas jūtas, j a kaut 
kas nav kārtībā. Tomēr klusēšana šajā 
gadījumā var būt pats ļaunākais. 

bija neuzturēt sakarus. Sevišķi, ja kāds 
brālēns vai māsīca bija Rietumos. Pro
blēmu šai ziņā vairs nav un domāju, ka 
ir ļoti skaisti un svētīgi, ja ari šīs dzim
tas saites tiek koptas un atjaunotas. 

Kā jūs pats atzīmējat šo dienu? 
V. V.: - Man vienmēr bija jābūt baznī

cā. Kad bērni bija mazi, arī viņa bija klāt. 
Mani bērni jau ir lieli un dzīvo Amerikā, 
tādēļ šajā dienā būsim kopā ar sievu, bet 
ne ar bērniem. Divi no viņiem ir Čikāgā 
un, iespējams, ka satiksies, bet viens ir 
Vašingtonā. 

Vai arī viņi atzīmē Ģimenes die
nu? 

V. V.: - Visu laiku trimdas latviešu 
baznīca ir svinējusi Ģimenes dienu. Pro
tams, ka mūsu bērni no amerikāņiem zi-
na par Matēs un Tēva dienu, bet latvie
šu vidē viņiem ir Ģimenes diena. 

Par ko šobrīd vajadzētu domāt 
Latvijas ģimenēm? 

V. V.: - Manuprāt, Latvijas sabiedrī
bā ir ieviesusies pārāk agra precēšanās. 
To dara bērni, kuriem vēl nav nekāda 
pamata zem kājām, nav pabeigta izglī
tība, nav profesijas, tādēļ, arī tik ļoti dau
dzi šķiras. Gandrīz mati ceļas stāvus, to 
klausoties! Piemēram, viens trīsdesmit 
gadus vecs cilvēks jau ir vienu reizi šķī
ries un otru reizi precējies. Ja pirmoreiz 
apprecas 16, 17, 18 gados, tad nav brī
nums, ka 20 - 30 gadu vecumā cilvēks 
jau ir izšķīries un vēlreiz precējies, un 
tas ir ļoti traģiski. Ir jāpārbauda arī ie
mesli, kādēļ cilvēki šķiras. Vai tas nav 

pārāk viegli izdarāms? Ļoti vieglprātīgi 
precas un par daudz vieglprātīgi šķiras. 
Tas vājina visu sabiedrību un tautu. 

Interesanti, ka laikrakstā "Diena" bi
ja rakstu sērija par to, kad vajadzētu 
dzimt pirmajam bērnam un par citām ģi
menes lietām. Šokējošais ir tas, cik ma
za loma visā tajā ir ierakstīta vīram un 
tēvam. It kā tēvs nebūtu atbildīgs par 
bērniem un ģimeni, bet viņš "it kā pa
zūd kaut kur krūmos" kā čigāns. Tas nav 
pieņemami. Pirmkārt, ir jāmainās at
tieksmei pašā tautā, jo nevar gaidīt, kad 
likums piespiedīs tēvus apgādāt savus 
bērnus un rūpēties par viņiem. Tautai 
ir jāsaka: "Ei! Kas tad ir ar jums , latvie
šu vīrieši?" Domāju, ka tā ir liela un ļoti 
nopietna problēma. 

Jācer, ka domāšana mainīsies un 
sāksim kaut vai ar Ģimenes dienas 
svinēšanu? 

V. V.: - Domāju, ka situācija redzami 
mainās: mums vairs nav iemesla runāt 
par to, ka latviešiem ir mazs studentu 
skaits. Pirms tr im gad iem, kad sāku 
strādāt Latvijā, nepārtraukti dzirdēju, 
ka latviešiem ir maz studējošo. Tagad 
vairs nav šādas problēmas, j o studentu 
skaits arvien palielinās. Tas ir ļoti pozi
tīvi un ar laiku ietekmēs arī to, ka tik 
jauni vairs neprecēsies. Jaunieši nolems 
vispirms izstudēt, j o izglītībai ir izšķiro
ša loma, precēšanos atliekot uz vēlāku 
laiku. Tad šķiršanos skaits samazināsies 
un būs stabilas ģimenes. ® 

MĀRA SADOVSKA 

DEPRESIJA 
Tā var ietekmēt tevi visnegaidītā-

kajos veidos: 
• intereses un patikas zaudēšanu tavā 

darbā, ģimenes dzīvē, vaļaspriekos, sek
sā; 

• koncentrēšanās un iegaumēšanas grū
tības; 

• psihiskās ciešanas, ar kurām grūti pa
šam tikt galā; 

• miega traucējumi; 
• apetītes pasliktināšanās (vai pārēša

nās); 
• neparasta uzbudināmība; 
• pašapziņas zaudēšana un vienaldzība 

pret sevi; 

Mamma mājsaimniece 
Veselu gadu zinātnieku gru

pa vēroja un pierakstīja visus 
darbus, ko veica mājsaimniece, 
kura aprūpē vīru un divus bēr
nus. Rezultāti bija pārsteidzoši. 

G a d a laikā šī sieviete nomazgā : 
18 000 nažu , dakšiņu un karošu , 
13 000 šķīvju, 
6 000 krūzīšu, 
3 000 katl iņu un pannu. 

S iev iete ne tikai m a z g ā v isus šos 
p i ederumus , bet ari ņem tos no skap 
j a , l iek uz galda un atkal atpakaļ , šā
dā ve idā pārnēsā a p m ē r a m 5 tonnas . 
Mājsaimniece vienā dienā nostaigā ap 
m ē r a m 10 000 soļu, j a dzīvo divistabu 
dzīvoklī , bet atsevišķā mājā - 17 000 
soļu. J a vēl pieskaita ceļu uz t irgu, tad 
sieviete gada laikā nostaigā a p m ē r a m 
2000 k m . 

Cik kuram galvā 
Vīr ieša smadzenes vidēji sver 1385 

g r a m u s , bet sievietes - 1265 g, tas ir 
par 120 g mazāk . Sal īdzinot šos dau
d z u m u s ar vīrieša un sievietes svaru, 
i znāk, k a vīrietim vidēji ir 1 g s m a d z e 
ņu - uz 47 g ķermeņa svara , bet sie
vietei - 1 g smadzeņu uz 43 g svara. 

• nomāktības periods, kas padziļinās un 
bezcerīgi ieilgst; 

• biežas, neizskaidrojamas raudulības 
lēkmes. 
Minēto s imptomu kombināci ja , kas 

ilgst divas vai vairāk nedēļas, var būt 
depresijas pazīme un iemesls meklēt ār
sta palīdzību. Depresija ir pavisam kas 
cits kā vienkārši skumjas. Ieilgstot, tā 
kļūst par slimību, un bez diagnozes un 
ārstēšanas cilvēki mokās gadiem ilgi. Šo
brīd depresija var tikt izārstēta. Ja tu ciet 
no tās, svarīgi apzināties, ka neesi pa
mests viens. Dari kaut ko sevis labā. A p 
meklē ārstu. ® 

Kāpēc vīrieši noņem 
cepures sieviešu priekšā? 

T ā p a t k ā d a u d z ā m tradīc i jām, ari 
šai ir sava interesanta vēsture . S e n o s 
laikos uzskat ī ja , ka , atkai l inot k ā d u 
ķermeņa d a ļ u otra pr iekšā , c i lvēks iz 
rāda c i eņu . Parast i a t s e d z a a u g š ē j o 
ķ e r m e ņ a da lu . A r la iku piet ika atsegt 
tikai ga lvu , lai saprastu , k a t iek izrā
dīta ciena. P a m a z ā m šis uzskats iesāk-
nojās. V i d u s l a i k o s bruņin iek i nēsā ja 
metāla c e p u r e s , kas nosedza v isu gal 
vu . Bet , j a b ruņ in i eks sat ikās ar d r a u 
g iem, v iņš at ļāvās n o ņ e m t savu s m a 
go ga lvassegu , tā p a r ā d o t , ka uzt icas 
un nebaidās . Šī kust ība k ļuva par s im
bolu uztic ībai un c ieņai . 

Y 
Atzīšanās mīlestībā 

J a m a i k ā ir p a r a d u m s mī lest ībā at 
zīties vēs tu lē , kas rakst ī ta uz t a b a k a s 
lapas. Ja mei tene , kas s a ņ e m šādu vēs 
tuli, sav īksta lapu u n sadedz ina to , ie 
elpojot a r o m ā t i s k o s d ū m u s , mī lētā js 
var būt drošs , k a v iņa atz īšanās g u v u 
si atbalsi . 

Patr isa L u m u m b a s T a u t u draudz ī 
bas univers i tātes z inātnieki izpētī ju
ši, k a i emī l ēšanās ir atkar īga arī no 
s i rdsdarbības intensi tātes . V isb iežāk 
A m o r a bu l ta m ū s v a r trāpīt z i emā -
pulksten 15, pavasar ī - pulksten 12, 
vasarā - 9, bet ruden ī - pulksten 5. 

ANDA 
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KLEITA 
17. februāri Latvijas modes ap

rindas satricināja salonā "A" rī
kotā pavasara - vasaras modes 
skate. Tā bija viena no divām kat
ru gadu rīkotajām modes skatēm. 
Pasākums ietvēra divas identis
kas modes skates. Ierodoties 5 mi
nūtes pēc ielūgumā norādītā lai
ka, konstatēju, ka salons ir pār
pildīts. Tā kā iekšā tikt fiziski ne
bija iespējams, tiku laipni aicināts 
uz nākošo demonstrējumu. Nezi
nu, kāds bija pirmās pasākuma 
daļas apmeklētāju kontingents, 
taču, atnākot uz vēlāko, konsta
tēju, ka atrodos visai elitāras pub
likas vidū. Starp tiem bija cilvēki 
no politiķu aprindām, mākslinie
ki un citas cienīga izskata perso
nas. Ikviens viesis tika uzņemts 
ar īpašu gādību un uzmanību, kas 
pati par sevi mūsu sabiedrībā ir 
ekskluzīva parādība. 

Kādu mirkli salonā valdīja klu
sas, sterilas sarunas, tad zāli pie
pildīja dziļi ritmiski, daudzsološi 
mūzikas ritmi. Tūlīt pēc tam se
koja tikpat ritmisks, gurnos šūpo
jošos meiteņu uznāciens - īsts mie
lasts baudkāram estētam. 

Ko šajā sezonā piedāvā sa
lons "A " ? 

Droši var teikt, ka mākslinie
ces Asnātes Smelteres kolekcijās 
sadzīvoja visas globālās tendences. 
Dominējošais apģērba elements -
kleita, kā arī divdaļīgi apģērbi -
plīvojoša, gaisīga kleita kombinā
cijā ar pieguļošu, sievišķīgu, attu
rīgās līnijās veidotu žaketi vai klei
tas garuma "halātveidīgu" mēteli. 
Kleitas ar padziļinātiem "V" vei
da izgriezumiem priekšpusē un 
"U" veida izgriezumiem mugurpu
sē. 

īpaši erotiskas bija melnas, spī

dīgas, izsmalcinātiem volāniem un 
mežģīnēm rotātas brokāta vakar
kleitas, kuras pirmajā mirklī var 
noturēt par apakšveļu. Salons pie
dāvā ari klasiskas, atturīgi elegan
tas, melna samta vakarkleitas. 

Atsevišķos modeļos dominē tīk-
laini, neregulāri adījumi no spīdī
ga materiāla. 

Apģērbos vērojama saspēle 
starp spīdīgiem necaurspīdī 
giem un caurspīdīgiem ap
ģērba gabaliem. Vēro
jama asimetrija klei
tu plecu daļā. 

Krāsas - baltā, 
melnā, visi bēšīgie to
ņi, kas mainās robežās 
no sūnu zaļpelēka līdz 
viegli oranžam. Ja vienā 
gadījumā apģērbā valda 
mierīgi, saskaņoti toņi, tad 
citā vērojams spēcīgs kon
trasts - mēmais kombi
nācijā ar balto vai citu 
spilgtu, piemēram, elek-
trozilu, krāsu. 

Šķiet, ka īpaša vieta 
kolekcijā atvēlēta cepu
rēm. Pie tam nekāda mi
nimālisma ! Bantes un puķes ti
kai vairo romantismu. Krāsas va
riē toņos no piesātināta salmu 
dzeltenā līdz žilbinoši baltai. 

Apģērbus veiksmīgi papildinā
ja apgleznotas, caurspīdīgas zīda 
šalles un no sudraba un dzintara 
darinātas rotaslietas. Par matu sa
kārtojumu un grimmu veiksmīgi 
bija parūpējusies firma "Kolonna" 

Jāatzīmē, ka mākslinieku ko
lekcija nav aprobežojusies ar mes
lu maksāšanu prasībām, ko izvir
za globālās tendences. Vērojama 
uzdrošināšanās paust personīgo, 
individuālo. 

īsumā kolekciju varētu rakstu
rot kā veiksmīgu, tajā atbilstošu 
apģērbu sev atrastu gan atturīgi 
elegantas, gan noslēpumaini pave
dinošas, gan vieglprātīgas, dzīves 
baudas mīlošas sievietes. 

Elitāro sajūtu pastiprināja pa-
kupls no ielas lūkojošos cilvēku pū
lis, kas vienlaicīgi apstiprināja di
vas mūsu sabiedrību pārņemošas 

tendences: 
1) pasaules elitārās kul-
tūras labumus grib 
baudīt ikviens; 

2) arvien drudžainā
ka kļūst atsevišķu gru
pu (slāņu) vēlēšanās 
reanimēt sociālismā de
gradēto Latvijas eliti, 
tādējādi nodrošinot sev 
prioritāru pozīciju sa

biedrībā. 
Šķiet , ka visām šo 

vēlmju izpausmēm ir vai
rāk revolucionārs, nekā 

' evolucionārs raksturs, kas 
dažkārt slēpti un neuzkrīto

ši, dažkārt ar atklātu snobis-
ma devu ved uz elitei nepiecie-
šamās barjeras ve idošanu 

starp "krējumu" un "vienkāršajiem 
mirstīgiem" 

Piederība vienai sabiedrības 
daļai tieši nosaka privilēģijas at
tiecībā uz otro. Atliek tikai iedo
māties, ka savu dzīvi vajadzēs no
dzīvot starp vieniem vai otriem, un 
asinis dzīslās sāk ritēt straujāk. 

Es šeit saskatu pozitīvu mo
mentu - tas varētu novērst ar maz-
asinību sirgstošo studentu motivā
cijas trūkumu. Šodien mums kat
ram pašam ir iespējams izlemt, cik 
daudz un ar kādu mērķi mēs in-
vestējam sevī nākotnes vārdā. @ 

RENĀRS VIMBA 

LAUKĀ PAVASARIS 

PADOMI CEĻOTAJIEM 
Spirgtais pavasara vējš aicināt aicina laukā no 

auditorijas. Ai, kā gribas ceļot! Kurp? Tas droši 
vien ir atkarīgs vienīgi no maciņa biezuma. Ar ko? 
Kā? Lūk, daži padomi, kādi ir 
sniegti 1930. gadā izdotajā 
grāmatā "Labas audzināša
nas un prasmes dzīvot ABC: 

1) Jebkurā situācijā cen
tieties saglabāt mieru, jo vis
nepatīkamākie starpgadīju
mi rodas tieši ceļojuma sāku
mā, kad kāds no pasažieriem 
cenšas atvērt logu, bet kāds 
cits to ver ciet; 

2) Lai veiksmīgi ceļotu, ir ne
pieciešamas trīs lietas - nauda, 
nauda un vēlreiz nauda. Taču 
neņemiet visu paredzēto nau
das summu uzreiz līdzi, bet pa
lūdziet radiniekiem ceļojuma 
laikā to atsūtīt uz to pilsētu 
bankām, kuras apceļosiet; 

3) Neturiet naudu tikai un 
vienīgi kabatas portfelī, bet 
salieciet to vairākās kabatās 
vai aizšujiet aiz svārku vai 
mēteļa oderes; 

4) Dodoties ceļā, uzziniet 
kaut ko tuvāk par valsti, uz 
kuru dodieties un par politis
ko stāvokli tajā; 

5) Dāmām jābrauc augstā
kās klases vagonā, kupejā, kas 

JAUNS &UT0 - SAPNIS 
VAI REALITĀTE? 

Tehnika laika gaitā ir gājusi uz 
priekšu lieliem soļiem. Velosipē
du aizstāja motocikls un mašīna, 
taču ari to attīstība nav stāvējusi 
uz vietas. Latvija pēc automobiļu 
skaita uz 1000 iedzīvotājiem va
rētu tikt ierindota starp attīstītā
kām valstīm, un daudz kas tāds, 
kas agrāk mums likās tikai sap
nis, tagad īstenojas dzīvē. To pie
rāda ari fakts, ka trešā starptau
tiskā izstāde 'Auto' 97" , ko rīkoja 
starptautiskā izstāžu sabiedrība 
BT-1 pēc Latvijas Pilnvaroto au-
totirgotāju asociācijas pasūtījuma, 
ir sasniegusi rekordapmērus gan 
kvalitatīvi, gan kvantitatīvi. Izstā
dē piedalījās aptuveni 40 ražotāj
firmu pārstāvji, un apmeklētāji 
varēja aplūkot vismaz 200 mode
ļus. Pēdējā laikā, kad lielākā daļa 
cilvēku ir sapratusi, ka automobi
lis nav greznumlieta, bet dzīves 
nepieciešamība, pieaudzis ari au
tomobiļu skaits, bet ne jau visiem 
pa kabatai ir jauna auto iegāde. 
Tieši šī iemesla dēļ pircējiem tiek 
piedāvātas līzinga iespējas. No 
pēdējo trīs gadu iz
laiduma automobi
ļiem visvairāk pirk
tas ir VAZ - 1 4 6 , TO
Y O T A 80 , R E 
N A U L T 76 un 
OPEL - 68, bet vis
pār netiek pirktas 
R O V E R , SEAT-, 
M O S K V I C H , JA
GUAR un DAIHAT
SU firmu automašī
nas. Izstādes laikā 
automašīnas t ika 

smēķētājiem. Dāmām nebūtu 
vēlams ceļot vienām; 

6) Ja jums ir bērni, tad ņe
miet līdzi tikai labi audzinā
tus bērnus. Varat iedomāties, 
kāda sodība pasažieriem ir 
slikti audzināti, kaprīzi, mazi 
bērni; , 

7) Neesiet netaktisks un 
nelasiet pār plecu blakussē-

ari vērtētas (to darīja žurnālisti) 
un par gada auto tika atzīts OPEL 
VECTRA, kas nedaudz apsteidza 
FORD KA, bet daudzu sapņi ir 
saistīti ar SAAB 900 kabrioletu, 
ap kuru visas dienas valdīja drūz
ma, jo katrs vēlējās tajā pasēdēt 
un nofotografēties. Izstādes otra
jā hallē interesenti varēja aplūkot 
smagās automašīnas un antīko 
auto un motociklu kolekciju. Jā
piemin, ka izstādē bija diezgan 
maz motociklu, ar tiem lepojās ti
kai divas firmas BMW un HAR-
LEY DAVIDSON. 

Izstādē apmeklētāju netrūka, 
it sevišķi brīvdienās (to skaits 
pārsniedza 61 000), jo katrs va
rēja tajā atrast viņu interesējo
šu auto, bet tie, kurus neintere
sēja automašīnas, varēja baudīt 
gan sulas, gan šampanieti, gan 
martini, gan vīnu, ko par brīvu 
izdevās saņemt visiem, kuri iz-
stāvēja garās rindas un izturēja 
citu cilvēku grūstīšanos. ® 

INGA BĒRZIŅA 

PASTAIGĀJIETIES DROŠĪBĀ - IEGĀDĀJIETIES SUNI! 

doša ceļabiedra laikrakstu 
vai grāmatu; 

8) Ja gribat- pacienāt kādu 
no kupejas biedriem ar sviest
maizi, tad dariet to tikai tādā 
gadījumā, ja esat pilnīgi pār
liecināts, ka jūsu sviestmaize 
ir patiesi garšīga un skaista. 
Savukārt, ja ēd kāds no jūsu 
ceļabiedriem, tad necentieties 
skatīties viņam mutē, labāk 
skatieties laukā pa logu; 

9) Neaizraujieties ar kon
trabandu! Nepārvadājiet aiz
liegtas lietas! Bet ja jums to
mēr ir izdevies "apvest ap stū
ri" muitniekus, tad pārbraucot 
pāri robežai, neizrādiet mežo
nīgu prieku; 

10) Izvairieties fotografēt ci
tu valstu cietokšņus, karaspēka 
daļas vai dzelzceļa tiltus, lai jūs 
nevarētu apvainot spiegošanā; 

11) Lai ari jūs ceļojat "inkog
nito" un neviens nezina, kas jūs 
esat, tad tomēr ievērojiet visas 
pieklājības normas un izvairie
ties no strīdiem. U z kritiku vai 
netaktiskumu vislabāk atbil
diet ar. . . klusēšanu. 

Lai jums jauki ceļojumi! 
Vieglu ceļa kāju un labu ceļa 
vēju! © 

INGMĀRA ZĀLĪTE 

Vēlaties justies drošībā, kad 
viens pats dodaties skrējienā vai 
garākā pastaigā? Iegādājieties 
suni, kas vajadzības gadījumā 
pratīs jūs aizsargāt. 

Amerikā ir programma "Dro
šais skrējiens" - jums ir iespēja 
aizņemties suni neierobežotam 
pastaigu daudzumam par 25$ mē
nesī. Visi šie suņi ir speciāli ap
mācīti, kā jūs aizsargāt. Šī sistē
ma pastāv no 1981. gada, un cil
vēki jau devušies 
apmēram 30 000 
pastaigās savu 
četrkājaino mie
sassargu pava
dībā, esot pa 
sargāti no j eb 
kādiem nepatī
kamiem atgadī
jumiem. 

Pieņemsim, ka garāka pastai
ga vai skrējiens jums kļuvis par 
nepieciešamību. Ne velti japāņi 
saka, ka katram dienā vajadzētu 

noiet 6 km. Dzīvojot Imantā, lie
kas, tā nebūtu problēma. Rīgas -
Jūrmalas veloceliņš ir ideāla vie
ta tādām nodarbēm. Tomēr pa
stāv reāls risks, ja nolemjat no
darboties ar sportu vienatnē. Nav 
īsta prieka jaunai sievietei doties 
rīta skrējienā, tramīgi lūkojoties 
uz ceļmalas krūmājiem. Pati es

mu pārliecinājusies, 
ka šis celiņš, domāj
ams, ari citas nomaļas 
vietas pilsētā ir patei
cīga vieta dažādu kri

minālu elementu akti
vitātēm. Atrisinājums 

varētu būt - suns. Pašrei
zējā kriminogēnajā situāci

jā varbūt spēcīga suņa zobi va
rētu būt pietiekošs arguments? 
Grūti iedomāties tādu neprāti, 

kas mēģinātu jums uzbrukt, ja 
esat kopā ar tādu miesassargu kā 
rotveilers. Nebūtu nemaz slikti, 
ja ari pie mums Rīgā būtu pieja-
ma suņu īre... -@ 

TU UN TAVS SUNS 
Vai zini, kuru škirnu suni ir la-

bākie sargi? Ir sešu šķirņu suņi, 
kuri būs tavi labākie draugi un 
vienlaikus sargi. 

Vācu aitu suņi ir paši labākie 
sargi; tai pat laikā viņi nav agre
sīvi un vecumdienās nepaliek tra
ki. Pitbuli ari ir labi sargi, tie ir 
viņu saimnieki, kas reizēm ir slik
ti un neaudzina suni pareizi. Va
ri izvēlēties ari dobermani, bet vi
ņi ir diezgan nepastāvīgi un nav 
piemēroti katram. Labradoru 
vienlaicīgi var trenēt uzbrukt un 

tajā pašā laikā viņi ir bērnu drau
gi un rotaļbiedri. Terjeriem ir tei
camas sargsuņu īpašības: viņi ir 
augumā nelieli, ļoti aktīvi un ska
ļi rej. Tomēr jums jāuzmanās, lai 
mīļotais terjers sliktā garastāvok
lī pastnieku nenoskrubina līdz 
kauliņiem. 

Pudeli ir īpaši inteliģenti un ari 
labi sargsuņi. Pat vismazākie no 
tiem ir bezbailīgi un mazais toi-
pūdelītis uzbruks kramplauzim 
tāpat kā karaliskais pūdelis. @ 

ANDA LASE 
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SLUDINĀJUMI 
REKLĀMA 
INFORMĀCIJA 

I Studenti apcejo pasauli 
ttiissis tun tin litis, 
Mit tit lift si sis Us sMis, 
III flit tin 0 SMS st limi, 
lltl ssi In lilrue limll 

IfllC Stlllltl II IS St!/St lis, 
ur iiiii sim liti iii, 
Us iilislf" u Urn truts, 
in mis SSIS/IBS us mist 

true irjilti Urn triti, 
Cir slit rilill /101 stiti, 
Finnic tristi — lllll Mt/1, 
virst limns — is lisrasI 

TIM "Minns" ilsillirt liji, 
Hit UliMs uJIn mil, 
us tin tun unit tin, 
ll IIMlllll tit f nut lilt. 

Mlslss, Ml flti, 
lllll III tin Ir irill, 
It I I lllll Ills lilt liji. 
Mint III lllll lit till. 

lilt tlrii Hill Hill lllll, 
Ii sir lit i (IM til i i li li risss, 
īi Hü IIIIIM Uli Um Mirh, 
nc nut nrtiji ti -tīru: 

Fl Jlri tills Inu Ii Hu, 
BUS SU Hl tilitit II Uli, 
in ms um nititi I I suis 
Ii Hill Uli •llillt" Mīlu Uli. 

Ill tillttill Ii ilslM Iis Ii, 
Iii nullit It la HUH Ulli, 
In t lllll Fi r Iii Ir Mill, 
llllllllll lullt Hirt Mit 

Hl Iii cllir Uli llillt, 
ii tum is Mir un MUH, 

Ti isstsliUlss Jlru Hull 
Ii illn Unit Uli MISU. 

LlUills Mlltlit 

RIGAS KLUBINI 

ZfļLfiVflRNf? RIGA 
Vēls vakars, mājās iet negribas, bet "Pulkvedī" ari ap

licis Vēss gaiss apņem manu augumu, bet tā kā nav 
"auksts, nolemju pastaigāt pa Vecrīgu. Paeju garām «Mer
cedes» centram, izeju cauri Tehniskās Universitātes arkai 
un uz Krāmu ielas stūra ieraugu bariņu jauniešu, kas sa
vā starpā kaut ko aizrautīgi pārspriež. Jau gribu steigties 
viņiem garām, bet pēkšņi aiz puišu mugurām pamanu dur
vis, kuras grezno krāsains plakāts. Pat nebiju pamanījusi, 
ka te ir mūzikas klubs. Kāpņu, kas noved pagrabiņā, galā 
stāv divi apsardzes puiši un liek samaksāt vienu latu par 
ieeju (ieeja klubā ceturtdienās, piektdienās, sestdienās un 
svētdienās līdz pīkst. 22.00 visiem ir par brīvu, bet pēc 
22.00 - Ls 1). Kā izrādās, esmu nonākusi klubā "Zaļā vār
na" (Krāmu ielā 2a), kādreizējā "melnā kabatā" Salīdzi
nājumā ar agrākajiem laikiem šeit vairs neskan smagā mū
zika, dīdžeji reizēm pat kategoriski atsakās uzlikt kaut ko 
smagāku, tomēr nevar apgalvot, ka skan slikta mūzika. 
Kluba iekšiene nedaudz atgādina "Slepeno eksperimentu", 
seni mūri, kuri vietums pārklāti ar apmetumu, uz kura ir 
ļauta vaļa apmeklētāju fantāzijām. Mani nedaudz pārsteidz 
tas, ka šeit ir daudz cilvēku, tāpēc nenoturos nepajautājot 
kādam, kāpēc viņš nāk uz šejieni. Puisis izbrīnīti paskatās 
uz mani un saka: "Šeit taču viss ir lētāks nekā citur un var 
mierīgi pasēdēt!" Aizspraucos pie bāra un skatos, tiešām 
cenas ir zemākas nekā citur: glāze sulas maksā Ls 0.30, 
200 grami vīna - Ls 0.60, bet 100 grami degvīna - Ls 0.50. 
Ap deju zāli atrodas četras telpas, kuras ir atdalītas viena 
no otras, bet diemžēl brīvu vietu pie smagnējiem koka gal
diem vairs nav. Šeit varētu būt tā vieta, uz kuru jaunieši 
dodas izklaidēties un iepazīties, jo ir redzami ne tikai pārī
ši, bet ari vientuļas meitenes un puišu bariņi. Var pamēģi
nāt iepazīties un kas zina, varbūt satiksi savu otro pusīti. 

Mani nedaudz traucē tas, ka telpas ir piepīpētas, bet 
ventilācija nedarbojas sevišķi labi. Šajā klubā var noīrēt 
ari telpas svinībām (protams, ne jau visu klubu, tas būtu 
pārāk dārgi, bet kādu daļu var atļauties pat students). 
Tiem, kas nolēmuši aiziet uz šo klubu, gribu ieteikt ne
ņemt līdzi savus dzērienus, j o tie var tikt konfiscēti, bet 
citādi "Zaļajā vārnā" var dejot un izklaidēties, cik vien 
sirds vēlas... <g 

INGA BĒRZIŅA 

SPORTS 
18. martā noslēdzās LU kausa izcīņas sacensības galda 

tenisā. No katras fakultātes tika vērtēti trīs labākie spēlētā
ji - kā sieviešu, tā vīriešu konkurencē. Dalībnieku skaits bi
ja itin kupls: 22 meitenes un 30 puiši. 

Individuāli labāko sniegumu meitenēm uzrādīja Jevge
ņija Caļenko no Fizikas un matemātikas fakultātes, Jūlija 
Sudovska - VEI fakultāte un Daina Indriksone - Bioloģijas 
fakultāte. 

Puišiem galvas tiesu pārāki bija mūsu valsts labākie šī 
sporta veida pārstāvji - Jānis Zicāns, Gundars Rūsis un Sal
vis Krūmiņš - visi no Pedagoģijas fakultātes VSI 2. kursa. 

Komandu vērtējumā sieviešu grupā fakultātes ierindojās šā
dā secībā: Fizikas un matemātikas fakultāte, Bioloģijas fakul
tāte, VEI fakultāte, Vēstures un filozofijas fakultāte, Pedagoģi

jas fakultāte, Ekonomikas fakultāte un Filoloģijas fakultāte. 
Vīriešu grupā par čempioniem kļuva VSI specialitātes stu

denti. Viņu starti gan tiek vērtēti ārpus konkurences. Tālā
kajās vietās: Juridiskā fakultāte, Fizikas un matemātikas 
fakultāte, VEI fakultāte, Vēstures un filozofijas fakultāte, 
Ekonomikas fakultāte, Bioloģijas fakultāte, Ķīmijas fakul
tāte un Ģeogrāfijas fakultāte. 

Sacensībās savu prasmi apliecināja Bioloģijas fakultātes 
doktorande Daina Indriksone un trīs maģistri - Andromēda 
Vīkele (Pedagoģijas fakultāte), Laila Eņģele (Bioloģijas fa
kultāte) un Jānis Eglīte (Vēsture un filozofijas fakultāte). 
Nevienu dalībnieku nepieteica Svešvalodu un Teoloģijas fa
kultāte. 

Gundars Rūsis, Jānis Zicāns un Salvis Krūmiņš bija sa
censību galvenie rīkotāji un tiesneši. ® 

EGILS RUBENIS, lektors 

ZIEMEĻVALSTU KULTŪRAS DIENAS "ANDALUZIJAS SUNT' 
Kinoteātrī "Andalūzijas suns" 22. un 23. aprīlī notika starp

tautiskā kinocentra rīkotais seminārs "Norvēģu kino reklāmfil-
mu un skandināvu mēmo filmu seminārs", kuru vadīja Norvē
ģijas filmu institūta direktors un kompānijas "Scandinavian 
Films" vadītājs Jans Ēriks Hoists. 

Otrdien, 22. aprīlī seminārs tika atklāts ar norvēģu reklām-
filmu retrospekciju. Pirmās reklāmfilmas, kuras tika izrādītas, 
bija datētas ar mūsu gadsimta 20. gadiem, pēdējās iesniedzās 
jau mūsu desmitgadē. 

Neskatoties uz tā laika kino tehnikas ierobežotajiem izteik
smes līdzekļiem, sižetiskā ziņā 20. gadu reklāmas neatpaliek no 
mūsdienu labākajām reklāmām. Prātā iespiedās kāda reklāma, 
kur reklamētas tika veļas ziepes un saucās: "Gudrais kaķis". 

Vērtīgi bija ari paklausīties Holsta kunga komentārus. Klau
soties tajos, radās pilnīgs iespaids par reklāmas un kino indus
trijas attīstību. Daudzas 30. gadu reklāmas sākotnēji tika vei
dotas kā radioversijas un tikai vēlāk pārtapa par kinovariantu. 

Interesanti, ka līdz Otrajam pasaules karam bija izplatīti 
gan kino reklāmu, gan multiplikācijas reklāmu varianti, tur
klāt tie abi bija vienlīdz efektīvi. Protams, tā laika reklāmas 
spilgti raksturo laikmetu, kurā tās ražotas, sākot jau ar neveik
lo melnbalto attēlu un beidzot ar plaši izplatītajiem mūziklu 
elementiem tā laika reklāmkino industrijā. Lai reklāma būtu 
efektīva, tās rīkotāji izmantoja plaši izplatīto paņēmienu, proti, 
ierakstīja reklāmās plaši pazīstamus kino un teātra aktierus. 

30. gadu otrajā pusē, kinomatogrāfam strauji attīstoties, pār
maiņas kļuva asi uzskatāmas ne tikai kinoļaudīm. Parādījās 
skaņa, kinolente kļuva krāsaina. Protams, šīs izmaiņas iespai
doja arī reklāmindustriju. 

50. gadu reklāmas atšķiras no savām priekštecēm ar retu 
uzmācību. Reklamējamā prece tika reklamēta piecos dažādos 
veidos, piecas reizes vienā reklāmā, kas no mūsdienu viedokļa 
raugoties ir vairāk nekā komiski. 

Pamazām reklāmindustrija, mainoties reklāmai, sāka dalī
ties divās kategorijās. Pie pirmās kategorijas varētu pieskaitīt 
reklāmas, kurās runāja daudz, bet pateica maz. Tās izmaksāja 
ļoti dārgi. Pie otrās kategorijas varētu pieskaitīt filmas, kurās 
runāja maz, tās maksāja maz, bet bija ļoti efektīvas. Otrās ka
tegorijas reklāmfilmu klasisks piemērs varētu būt reklāma ar 
nosaukumu: "Gaišā ideja". Divi vīri sēž blakus un brauc ar vil
cienu. Viens vīrs lasa avīzi, otrs - grāmatu. Viņu abu redzeslo
kā nokļūst uzmācīgā muša, kura dīc viņiem apkārt un traucē 
lasīt. Vīrs ar avīzi neiztur un salocījis avīzi, mēģina nosist mu
šu, iesvilies patiesās dusmās. Tas viņam neizdodas. Sarūgti
nāts, nikns un pikts, viņš noliec galvu, ar vienu acs kaktiņu 
tomēr sekojot mušas pārvietošanās trajektorijai. 

Kad muša nokļūst virs vīra ar grāmatu, viņš neatraujoties 
no lasīšanas, nedaudz piepaceļ grāmatu un ar vienu veiklu kus
tību nosit mušu, saspiežot to starp grāmatas lapaspusēm. Pa
rādās uzraksts, lasiet tādas un tādas izdevniecības grāmatas; 
iespaidīga bija vēl kāda mūsdienu reklāma, kuru varētu pie
skaitīt pie otrās kategorijas - vuaierists, kurš reklamē čipsus, 
kas pievienoti pie mēteļa oderes... 

Pirmā semināra diena noslēdzās ar Viktora Šostrema filmu 
"Spoku rati" (1920. g.), kura ir veidota pēc Z. Lāgerlēvas romā
na "Dod mums šo dienu" motīviem. 

Trešdien mēmo filmu seminārs turpinājās ar filmu "Pēdējo 
balto vergu darba upuris" (1911. g., Dānija). Pēc filmas risinā
jās diskusijas un skatītājiem bija iespēja izteikt komentārus, 
kā ari uzdot jautājumus Holsta kungam. 

Kopumā varētu teikt, ka šis seminārs, kurš bija pieejams vi
siem interesentiem, deva mums iespēju ielūkoties reklāmindus-
trijas tapšanas vēsturē un attīstībā. Redzētais bija pietiekami 
bagāta viela pārdomām, kā arī neatsverams materiāls jaunu ide
ju ģenerēšanai mūsdienu reklāmfilmu autoriem un ne tikai... $ 

BONAPARTS 

KONKURSS 
KONKURSS "KINO - 52" 

B R Ī V B I Ļ E T E U Z K I N O 
Konkursa 5 kārta jūs nav ieinteresējusi - varbūt ne-

impatizēja mazie, raibie sunīši? 
Atbildes bija šādas: 
1. Londonas Skotlendjards meklēja 99 kucēnus. 
2. 60. gados veidotajā animācijas filmā "101 dalmācie

tis" Anitas nodarbošanās bija mājsaimniece, aktierfilmā 
- modes māksliniece, Rodžers bija dziesmu tekstu autors, 
mākslas filmā - datorspēļu dizaineris. 

3. To, kā zagļi nolaupa Pongo un Perditas 15 kucēnus, 
pamanīja pūdelim līdzīgs suns. 

4. Filmas "101 dalmācietis" scenārija autors un produ
cents Džons Hjūzs jau bija slavens ar darbu pie filmām 
"Viens mājās" un "Viens mājās II" 

5. Anitas lomas atveidotājas Džoelijas Ričardsones sla
venākie radinieki ir māte - aktrise Vanesa Redgreiva, tēvs 
- režisors Tonijs Ričardsons, māsa - Nataša Ričardsone. 

Konkursa 6. kārta saistīta ar filmu "Angļu pacients", 
kuru demonstrēs no 2. līdz 22. maijam: P., O., T., P. -
pīkst. 14.00,17.00, 20.00; C , S., Sv. - 11.00,14.00,17.00, 
20.00. Biļetes cena: Ls 1,50, ceturtdienās un ISIC īpaš
niekiem — Ls 1. 

Jautājumi: 
1. Cik un kādas Amerikas Kinoakadēmijas balvas "Os

kars" saņēma filma "Angļu pacients"? 
2. Kād" u balvu filma ieguva Berlīnē? 
3. Kurās filmās vēl tēlojusi Džuljeta Binoša? 
4. Kāpēc filmai ir nosaukums "Angļu pacients"? 
5. Kāda mūzika skan filmā? 
Filmas "Angļu pacients" īsa anotācija: 
Kādas lielas un liktenīgas mīlestības stāsts, ko izdzī

vo Lāslo Almāši, arheoloģiskās ekspedīcijas dalībnieks un 
Ketrīna, viņa kolēģa sieva. Otrais pasaules karš ielaužas 
ikviena dzīvē, ari to, kuri līdz šim nav bijuši saistīti ne ar 
lielo, ne mazo politiku. Nesenos notikumus vērojam Lās
lo atmiņās, kamēr viņš pats smagi savainots guļ kādā 
Itālijas klosterī, šķietami prom no kara savandītās dzī
ves. Viņu kopj medmāsa Hana, skaista un aizrautīga jau
na sieviete, kura nevilšus tiek iejaukta sava pacienta dzī
vē. Kādu dienu klosteri ieklīst Deivids Karavadžo, izbijis 

zaglis un kara spiegs, sarunās ar kuru, kārtu pa kārtai, 
atklājas negaidīta patiesība... 

Lomās: Ralfs Fienss (Almāši), Kristīne Skota Tomasa 
(Ketrīna), Džuljeta Binoša (Hana), Vilems Defo (Karavadžo). 

Režisors: Entonijs Mingela. 
Ja atceraties, tad "UA" nr. 8 bija aptaujas lapas, 

kuru aizpildītājiem bija cerības piedalīties loteri
jā, lūk, KINO - 52 izraudzītie laimīgie, kas aicināti 
uz filmu "Angļu pacients" no 19. līdz 22. maijam: 

Māris Brants, Vladislavs Giberts, Gints Gavriševs, 
Gita Andriksone, Vita Rutka, Gustavs Elers, Daniels 
Neibergs, Zane Dubkeviča, Kaspars Ērglis, Anda Puč-
ka, Armands Atliks, Agnese Skudra, Māris Paeglis, 
Ivars Dukāts. 

Brīvbiļetes uz kino nosauktie cilvēki var saņemt 
"UA" redakcijā Raiņa bulvāri 19 ,136. telpā. 

APTAUJAS REZULTĀTI PAR KINO SKATĪTĀ
JIEM APKOPOTI UN TIE nt ŠĀDI: 

aptaujā vairākumā piedalījušies jaunieši vecumā no 
17 līdz 20 gadiem, kā jau paredzējām 76% no LU. Mēneša 
ieņēmumi 64% skatītājiem ir iztikas minimums, bet zem 
Ls 100 saņem 24%, ir arī tādi, kas saņem virs Ls 100 -
11%. Rīgas kinoteātrus studenti apmeklē pārsvarā reizi 
mēnesī, gadās, ka arī divas. 

Priekšroka tiek dota psiholoģiskai drāmai, daudz 
neatpaliek vēlme skatīt asa sižeta piedzīvojumu filmas, 
komēdijas, kā arī klasikas ekranizējumus. 

Skatītājiem izrādās ir ļoti svarīgi, kādā kinoteātri 
jāskatās filma. Aptaujas veidotājiem ir prieks, ka dau
dziem patīk "Kino 52", cieņā ir arī, protams, kinoteātris 
"Rīga" un "Oskars". Reklāma saista TV, presē, bet paļaujas 
ari uz ieteikumiem. Tā, lūk. 

Uz jautājumu, kādu filmu vēlētos noskatīties 1997. ga
dā, visbiežāk atbildēs minēta "Evita ". To KINO - 52 rā
dīs kā nākošo pēc "Angļu pacienta ". Piedalieties "UA "ki
no konkursā un varbūt kļūsit par brīvbiļetes īpašnieku! 

Atbildes iesniedzamas līdz š. g. 7. maijam. Q 
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